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INHOUD

Beste lezer,

Wat gebeurt er toch veel in korte tijd. Denk 

eens aan de min of meer plotselinge oorlog 

in Israël. Of kijk eens naar de verkiezingen en 

het gebeuren er om heen. Hoe mensen rea-

geren. Zo moest ik afgelopen dagen denken 

aan Psalm 2:

Waarom woeden de heidenvolken en 

bedenken de volken wat zonder inhoud 

is? De koningen van de aarde stellen zich 

op en de vorsten spannen samen tegen 

de HEERE en tegen Zijn Gezalfde.

Psalm 2:1-2

En lees eens in Handelingen 4:

En als dezen dat hoorden, hieven zij 

eendrachtelijk hun stem op tot God, en 

zeiden: Heere! Gij zijt de God, Die ge-

maakt hebt den hemel, en de aarde, en 

de zee, en alle dingen, die in dezelve zijn. 

Die door den mond van David 

Uw knecht, gezegd hebt: Waarom

woeden de heidenen, en hebben

de volken ijdele dingen bedacht?

Handelingen 4:24-25

We leven in een verwarde wereld. Een wereld

die steeds meer vijandig lijkt tegenover het 

Christelijk geloof. Helemaal nieuw is dat 

natuurlijk niet, als we kijken naar de wereld-

geschiedenis en naar de huidige situatie op 

andere plaatsen in deze wereld. Toch lijkt het 

anti-christelijke klimaat wereldwijd toe te 

nemen. Je kent er de voorbeelden van.

Het kan je beangstigen. 

Wat staat ons te wachten?

Misschien mogen we binnenkort als Christen 

steeds minder meedoen in de wereld. Maar 

laat je wandel in de hemel zijn, waaruit wij de 

Zaligmaker verwachten, namelijk de Heere 

Jezus Christus (naar Fil. 3:20). Hij regeert!

met vriendelijke groet,

Lub Snijder

VOORAF

info@bijbelenonderwijs.nl

www.bijbelenonderwijs.nl
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Een kleine drie jaar geleden heb ik een artikel geschreven om handvatten te geven over seksuele opvoeding 

n.a.v.  de methode ‘Wonderlijk gemaakt’ die op de school van onze jongste zoon werd gebruikt. Er is een 

nieuwe versie van  ‘Wonderlijk gemaakt’ die nogal stof doet opwaaien. Er zijn ook andere methodes die 

aangeboden worden. I.p.v. het bespreken van één methode wil ik in dit artikel dieper ingaan op deze proble-

matiek en daarbij fundamentele principes benoemen die u als ouder toe kunt passen bij de seksuele voor-

lichting en het beoordelen van de methode die op de school van uw kind wordt gebruikt. Dit is broodnodig. 

Een juf op een Christelijke basisschool vertrouwde mij recent toe dat ouders seksuele voorlichting helemaal 

overlaten aan de school zonder daarbij enige kritische betrokkenheid te hebben. ‘Word wakker ouders en 

waar kan ik informatie vinden over het thema seksualiteit in de opvoeding?’, was haar vraag. 

Het onderscheiden van de huidige 

dialectische aanpak.

De oprichter van Bijbel&Onderwijs, Rob Matzken, 

heeft in zijn publicaties uitgebreid geschreven hoe de 

dialectische aanpak werkt. Ik beschrijf het op eenvou-

dige wijze zodat het makkelijk te vatten is. De Bijbel 

is een boek met veel tegenstellingen. Bijvoorbeeld 

licht tegenover duisternis, hemel tegenover hel, eeu-

wig tegenover tijdelijk en goed tegenover kwaad. De 

manier waarop de boze werkt in onze tijd, en hij doet 

dat veelvuldig, is om een Bijbelse tegenstelling op te 

heff en. Hij maakt gebruik van humor net zoals con-

ferenciers je laten lachen om treurige en onethische 

zaken. Of hij kleineert de tegenstelling, bijvoorbeeld 

door te zeggen we zijn allemaal mens en maar één 

chromosoompje is anders tussen een man en een 

vrouw. Vervolgens verandert hij de inhoud, de be-

tekenis van een woord waardoor de tegenstelling 

wordt opgelost en er in plaats van een tegenstelling 

(antithese) een samenstelling (synthese) is ontstaan 

die dan door de achteloze partij wordt geaccepteerd.

Een voorbeeld ter illustratie. Jan en Janneke uit groep 

8 van een Christelijke basisschool fi etsen samen naar 

huis. Janneke vraagt: “Wat ga jij straks doen?”. “Ik ga 

voetballen en wat doe jij?”, is de wedervraag van Jan. 

‘Mijn oom en zijn man komen vandaag bij ons op be-

zoek’. Jan antwoordt: ‘maar de Bijbel zegt daar toch 

wat anders over?’ Janneke: ’Hij is ook sportief, doet 

altijd leuke spelletjes en trouwens, hij gaat altijd naar 

de kerk. Toch wel een leuke oom denkt Jan. 

In bovenstaand voorbeeld zie je hoe het denken van 

Jan door zijn klasgenootje is veranderd. Hij heeft zijn 

denken in Bijbelse tegenstellingen opgegeven en 

accepteert nu een on-Bijbelse samenstelling nl. een 

huwelijksrelatie tussen twee mensen van hetzelfde 

geslacht. Een aantal uitspraken die ik zelf recent te-

genkwam:

•	 Alle mannen zijn polygaam (d.i. een excuus om 

vreemd te gaan)

•	 God heeft mij als LGBTHI geschapen (de schep-

ping was goed en de mens zelf zeer goed inclu-

sief het Bijbelse huwelijk maar dit laatste wordt 

door deze uitspraak opengesteld voor relaties 

die de Bijbel zondig noemt)

•	 Een God van liefde kan nooit tegen een homo-

seksuele relatie zijn als deze in trouwheid wordt 

vormgegeven (het Bijbelse woord voor liefde 

‘agape’ wordt verward met ‘eros’ wat helemaal 

in de Bijbel als woord niet voorkomt; met de uit-

spraak verbindt men ook het positieve woord 

‘trouw’ aan iets dat de Bijbel een gruwel noemt). 

U moet dus ten eerste weten wat de Bijbel zegt en 

ten tweede onderscheiden waar deze dialectische 

verdraaiing binnen probeert te komen en tot slot 

een antwoord hebben ter bescherming van uw ei-

gen kind. Ik zal hierna een aantal uitgangspunten bij 

seksuele voorlichting doorlopen die u hierbij kunnen 

helpen.

Pedagogische en didactische doordenking 

van seksuele voorlichting en vorming
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Didactische en pedagogische uitgangspunten 

•	 De leeftijd van het kind in relatie tot hetgeen 

wordt gebracht

•	 De relatie van de ‘pedagoog’ tot het kind

•	 De afperking van het onderwerp

•	 Voorlichting, vorming of ervaring (hoofd, hart, 

handen)

•	 Godsbeeld, mensbeeld en zelfbeeld

•	 Bijbelse en sociale normen

De leeftijd van het kind in relatie 

tot hetgeen wordt gebracht. 

Eerder was het gebruikelijk om aan het begin van de 

pubertijd seksuele voorlichting te geven. Nog maar 

een paar jaar geleden kwam de overtuiging dat kin-

deren rond hun negende jaar hun seksualiteit ont-

dekken en dat wellicht dat een goede leeftijd zou 

zijn. Nu zijn Christelijke scholen al begonnen vanaf 

groep 1, dus op vierjarige leeftijd. Dit onder druk van-

uit het ministerie van Onderwijs en de World Health 

Organisation.

Een Christelijke psychiater, die in zijn praktijk veel 

slachtoffers van misbruik behandelt, vertelde mij 

dat dit ook soms in Christelijke  familie voorkomt. 

Van mijn contacten met zendelingen hoor ik dat in 

heidense culturen in Afrika, Azië en Zuid-Amerika 

misbruik van kinderen vaak voorkomt. Het is daarom 

belangrijk dat ouders op tijd signalen oppakken. Als 

een opa tegen een kind zegt: ‘kom bij mij op schoot 

zitten dan krijg je een snoepje’ dan is dat pedago-

gisch een totaal verkeerde aanpak. Als het kind niet 

zelf op schoot van opa wil zitten dan is ‘omkoping’ 

met een snoepje zeker niet de juiste weg. Hoeveel 

kinderen en pubers zullen zich later voor een drankje 

laten zien of betasten en hoeveel meisjes laten zich 

fêteren in het uitgaansleven om in ruil hun lichaam 

daarvoor te geven? Het taboe is er wel af waardoor 

meer en meer bekend wordt dat kinderen al in de la-

gere schoolleeftijd nare ervaringen hebben gehad op 

het gebied van seksualiteit. Ouders zullen dus vroeg 

alert hierop moeten zijn en invulling geven aan hun 

opvoedkundige taak. 

Ik reed eens voor schoolzwemmen voor onze zoon 

in groep 8. We hoorden dat het onderwijzend perso-

neel niet voltijds bij het douchen aanwezig was en 

dat kinderen nare opmerkingen over elkaar maak-

ten. Waarom krijgen kinderen in groep 8 geen eigen 

kleedhokje bij het schoolzwemmen? Gaat uw zoon 

onder de douche bij de voetbalclub?

In plaats van een beschermende of afschermende 

benadering laten scholen zich gebruiken onder het 

voorwendsel van voorlichting en waarschuwing. 

Ik noem een paar voorbeelden vanuit Christelijke 

scholen:

•	 In groep 1, 4 jaar, worden geslachtsdelen in de 

klas benoemd. Hierbij worden benamingen ge-

bruikt die ik thuis niet wil horen.

•	 In groep 3, 6 jaar, wordt de kinderen voorgehou-

den dat sommige kinderen twee vaders of twee 

moeders hebben.

•	 In groep 5, 8 jaar, wordt pornografie behandeld 

•	 In groep 6, 9 jaar, wordt genderidentiteit behan-

deld inclusief transgenderisme.

•	 In groep 7, 10 jaar, wordt het ontdekken, spelen 

met en bevredigen van het eigen lichaam gepro-

pageerd. (Hypocrisie ten top om dan ook over 

seksverslaving te spreken!) 

•	 In groep 8, 11-12 jaar, gaat het hele pallet open 

inclusief tienerzwangerschappen, samenwonen, 

echtscheiding en homohuwelijk. Dit alles zonder 

Bijbelse duiding dus als maatschappelijke ver-

schijningsvorm.

Er worden filmpjes van School-TV gebruikt waarbij 

de leeftijdsindicatie van 12+ jaar ook geschikt geacht 

wordt voor kinderen van 9-12 jaar. Ook worden ande-

re filmpjes van YouTube getoond met daarin andere 

wereldse invloeden, popmuziek, evolutie etc. Je kunt 

je afvragen of jouw kinderen in die leeftijd al over 

geslachtsgemeenschap, voorbehoedsmiddelen en 

geslachtsziektes moeten worden geïnformeerd. Dat 

geslachtsgemeenschap bij een huwelijk hoort wordt 

in de theorie nergens genoemd. Het is dus meer een 

technische voorlichting, gericht op veilige seks en 

zonder rekening te houden met de normen van de 

Bijbel. 

De relatie van de ‘pedagoog’ tot het kind 

Een belangrijke vraag in een gezin is wie over sek-

sualiteit praat met wie. In de meeste gezinnen praat 

de vader met de zoon en de moeder met de doch-
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ter. Dit is een historisch universele regel. Er ligt een 

jarenlange relatie ten grondslag aan een dergelijk 

gesprek. Ook een verlangen van de ouder om op ba-

sis van eigen kennis en ervaring het beste voor het 

kind te willen doorgeven. En om slechte ervaringen 

te helpen vermijden en vreugde voor het onderwerp 

te conserveren. Bijna altijd vindt een gesprek plaats 

in een individuele context.

Als we kijken naar seksueel vormingsonderwijs op 

scholen dan mag het best vreemd worden genoemd 

dat een vrouwelijke docent jongens of een mannelij-

ke docent meisjes aanspreekt over dit thema. Vanuit 

welke relatie gebeurt dat? Is een leraar-leerling-rela-

tie de juiste relatie om over dit onderwerp te spre-

ken? In toenemende mate wordt dit onderwerp aan 

het onderwijs curriculum toegevoegd tussen 4 en 18 

jaar. Daardoor zijn er ook steeds anderen die invul-

ling geven aan dit onderwijs. De relatie leraar/docent 

naar de leerling zal ook steeds veranderen naarmate 

de leerling zichzelf ontwikkelt en ouder wordt. In de 

onderbouw van de basisschool zal de leerling alles 

voor waar aannemen. Op de middelbare school en 

met name in de pubertijd zal de relatie heel anders 

zijn. Hebt u ooit gehoord van een verliefdheid tus-

sen leerling en docent? Of een leerling die een klacht 

indient omdat de leraar ‘verliefd’ naar haar kijkt. Ik 

schrijf uit ervaring met Christelijke scholen als refe-

rentie.

Waarom zijn deze lessen klassikaal? Hierdoor wordt 

alles wat gezegd wordt, overgegeven aan groeps-

dynamica. Misschien is dat wel het laatste wat je 

wilt met dit onderwerp! Als het dan alleen nog maar 

voorlichting zou zijn, éénrichtingverkeer vanuit de 

leraar, maar het gaat om interactie, vorming of zelfs 

beleving (kan ook zonder plaatjes of aanraking!) en 

dan kan de uitwerking destructief zijn, zelfs zonder 

dat de docent dit in de gaten heeft. 

Het hoeft niet klassikaal en het gebeurt ook niet al-

leen klassikaal. Op alle scholen komt de GGD-con-

sulent. In een personeelsadvertentie van de GGD 

Utrecht kwam ik tegen:

Functionaris gezondheidsbevordering (M/V/X) Seksuele 

Gezondheid. (U leest het goed iemand hoeft seksueel 

geen man of vrouw te zijn om met uw kind over sek-

sualiteit te praten). 

Ze geven in de advertentie praktijkvoorbeelden: ‘Een 

school gaat met een nieuwe lesmethode werken rond-

om seksuele vorming en een ouder wil dat haar dochter 

daar niet bij is omdat het haar lesbisch zou maken. Hoe 

kan de directrice in gesprek met deze ouder?’ Of een 

ander voorbeeld: ‘Een leerling heeft aan zijn mentor 

gevraagd om te helpen bij zijn coming-out in de klas. 

Hoe pak je zoiets aan? Is een coming-out eigenlijk wel 

nodig?’ 

Er zijn ook individuele gesprekken met een leerling 

zoals met een schoolverpleegkundige of schoolarts. 

Dit is in elk geval een vreemde voor uw kind. Geluk-

kig moet u toestemming gevraagd worden en kunt u 

weigeren. Het betekent wel een aantekening in het 

digitale dossier van uw kind…. Zelf hebben wij de 

Christelijke Reformatorische school nooit toestem-

ming gegeven voor individuele gesprekken met 

onze kinderen. 

Een niet Christelijke methode (www.veiligwijs.nl) 

schrijft op haar site: ‘We geloven dat je jezelf mag zijn 

en (o.a.) je grenzen mag kennen. Dit betekent dat in 

het gesprek over seksualiteit, ook niemand zijn of haar 

grenzen over hoeft.’

Het is dus belangrijk om als ouder zelf het initiatief 

te nemen bij deze thematiek en de grenzen aan te 

geven voor je kind met wie en waarover je wilt dat 

je kind zal spreken. Te weinig ouders doen dat ech-

ter.

De afperking van het onderwerp

Een belangrijke vraag is in hoeverre seksuele voor-

lichting een afperking kent. Waar zou het moeten 

stoppen. Ik denk dat de rol van scholen zeer beperkt 

zou moeten zijn en ook de onderdelen waarover ge-

sproken wordt. Ouders moeten dan wel hun opvoed-

kundige verantwoordelijkheid nemen! Een biologi-

sche basiskennis van het eigen lichaam en dat van 

het andere geslacht zal een goed fundament leggen. 

Nadruk op hygiëne, zelfbeheersing, respect en eer-

baarheid zouden veel meer psychosociale aandacht 

kunnen krijgen. Het is meer als voorbereiding op een 

huwelijk dat ouders, vaders de zonen en moeders de 

dochters, hun kinderen kunnen inlichten. 

Als wij een op de Bijbel gehanteerde methode 

hebben dan ben ik van mening dat we kinderen 

van welke leeftijd dan ook niet lastig hoeven 

te vallen met perverse, parafilie uitingen en de 

consequenties hiervan op de bedrijvers van deze 

daden.

Abraham en zijn zoon onderweg naar Moria

Van Dyck, museum Praag



6

De veelheid aan geslachtsziekten, HPV-vaccinatie ter 

voorkoming van 6 soorten kanker die veelal veroor-

zaakt worden door pervers gedrag zal hooguit als 

ernstige waarschuwing kort genoemd hoeven wor-

den. Als kinderen eerbaar leven, hebben zij niets van 

deze zaken te vrezen.

Voorlichting, vorming of ervaring 

(hoofd, hart, handen)

Tot de eeuwwisseling was de focus nog duidelijk 

op voorlichting. Hoofdzakelijk ging dit in geschre-

ven vorm door een hoofdstuk in een biologieboek. 

De meeste tieners hadden dit hoofdstuk al snel ge-

vonden en gelezen voordat het in de les aan bod 

kwam. Verder was het éénrichtingsverkeer waarbij 

de docent(e) tijdens het vak biologie dit hoofdstuk 

behandelde. Tijdens een één op één gesprek met 

de GGD werden dan nog vragen gesteld en een ge-

sprekje gevoerd. Via bibliotheek en tijdschriften was 

aanvullende informatie te verkrijgen. 

De insteek is tegenwoordig heel anders, want het 

gaat erom  dat de leerlingen gevormd moeten wor-

den en dat is actief. Ze moeten een bepaalde kant op 

gestuurd worden en dat is in de richting van expe-

rimenteren en dat is zogenaamd waardevrij. Het is 

daarbij belangrijk hoe iets voelt. Als iets goed voelt 

dan is het goed. Ik heb gelezen in Christelijke me-

thodes over ‘kriebelspelletjes’. Ik vraag me dan af of 

de schrijvers van deze methodes zo naïef zijn?! Dat 

zijn ze niet maar ze laten zich leiden door de psy-

chosociale therapieën waarbij Freud nog steeds veel 

genoemd wordt. Seksualiteit wordt dan in alle leef-

tijden geduid en besproken. Volgens de psychosek-

suele ontwikkeling van Freud gaat een kind door 5 

fasen heen: de orale fase (zuigen, voeding), de anale 

fase (luiers en billen vegen), de fallische fase/oedi-

pale fase (verschil jongen/meisje), de latentiefase 

(gebeurt weinig 6-11 jaar) en tot slot de genitale fase 

(v.a. 12 jaar geslachtsdrift). Het is zorgwekkend te 

zien dat veel seksuele vorming dit onwetenschappe-

lijk denken tot basis heeft. 

Ik kwam de volgende alinea tegen: 

Seksuele ervaringen, seksueel gedrag of contact tussen 

kinderen onderling komt regelmatig voor bij kinderen 

tussen zes en twaalf jaar. Het tonen, aanraken en on-

derzoeken van de geslachtsdelen met een ander kind 

neemt vanaf het tiende/elfde jaar af. 

De laatste jaren heeft de neuroanatomie van inti-

miteit een redelijke inhaalslag gemaakt maar weet 

zeker nog niet alles. Zij onderzoekt het effect van 

aanraking op het opwekken van seksuele gevoelens. 

Een erogene zone is een gebied van het menselijk li-

chaam dat bij aanraking seksuele gevoelens kan op-

wekken.

In Hooglied 2:7 staat: 

Ik bezweer u, dochters van Jeruzalem, 

bij de gazellen of bij de hinden des velds: 

wekt de liefde niet op en prikkelt haar niet, 

vóórdat het haar behaagt. 

De schade die seksuele vorming en ervaring in de 

kinderjaren kan doen is enorm. De bescherming en 

de eerbaarheid tot de huwelijksdag is niet voor niets 

de Bijbelse norm. Als de ouders deze norm niet meer 

vast houden en het kind zichzelf tot norm wordt, 

misleid door de seksuele voorlichtingsmethoden op 

school, dan heeft de opvoeding geheel verzaakt. 

Je gunt ieder jong stel een onbedorven en onbevlekt 

ontdekken van de seksuele omgang. De school heeft 

op het gebied van vorming en ervaring geen enkele 

rol te vervullen. Het is belangrijk dat ouders vaststel-

len hoe de school haar eigen rol ziet en als ze daar 

niet mee in kunnen stemmen de kinderen voor ver-

keerde invloeden beschermen. Dit kan door het niet 

bezoeken van deze lessen of in het uiterste geval het 

zoeken van een andere school.

Ik was erg blij toen bij het begin van het schooljaar 

van de middelbare school in het bijzijn van alle leer-

lingen met hun ouders door het bestuur gezegd 

werd dat het lichaam niet van jezelf is, dat je respect 

voor het lichaam van de ander dient te hebben en 

dat seksuele gemeenschap bij het huwelijk hoort. 

Dit is wat we als Christelijke ouders willen horen.

Godsbeeld, mensbeeld en zelfbeeld

Het is belangrijk om de antropologie goed te heb-

ben. Een seksuele voorlichtingsmethode zonder God 

David Copperfield

www.victorianweb.org/art/illustration/barnard/dc/8.html
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zal geen Bijbelse normen kennen en ook een ander 

(humanistisch) mensbeeld. Als Christen mogen we 

verwachten van een Christelijke school dat deze God 

als de schepper ziet van man en vrouw met de op-

gave om de aarde te vullen. Dan erkennen we ook 

de zondeval, wat juist in zal moeten houden dat we 

onze kinderen voorbereiden op de keuze van de 

juiste huwelijkspartner (geen ongelijk juk). We zullen 

hun waarschuwen tegen de gevaren van pornogra-

fie, overspel en ontucht. Ook zullen we onze kinderen 

inprenten dat zij ook weer hun kinderen op zullen 

voeden zoals de Bijbel dat leert.

Overigens laat de Bijbel ons zien dat Gods ontwerp 

goed is en onze wedergeboorte brengt ons terug 

in Gods plan waardoor we met volle teugen mogen 

genieten van onze levensgezel(lin). Door de weder-

geboorte mogen wij een positief zelfbeeld hebben. 

En ook als de zonde zijn vernietigende invloed op re-

lationeel en seksueel gebied heeft laten gelden in de 

levens van onze kinderen, voordat zij tot inkeer kwa-

men, dan mogen wij tot onze God als een barmhartig 

en liefdevol God bidden voor herstel en vergoeding 

van de jaren die de kaalvreter heeft afgevreten (Joël 

2:25). Ik mag persoonlijk mensen kennen die tot her-

stel gebracht zijn. Er zijn inmiddels een aantal goede 

Nederlandstalige boeken te koop waarin Christelijke 

mannen en vrouwen getuigen hoe God hen verlost 

heeft uit de diepst mogelijke seksuele zonden en in 

een gelukkige huwelijksrelatie heeft gebracht.

Het is mij helaas niet be-

kend dat er een voorlich-

tingsmethode op Chris-

telijke scholen is waar dit 

aspect van vergeving en 

herstel ook maar enige 

aandacht krijgt. Het boek 

hiernaast is een aanrader 

als voorbereiding op een 

Christelijk huwelijk maar 

ook voor degene die al 

getrouwd zijn.

Bijbelse en Sociale normen

De Bijbelse norm in seksuele voorlichting is duidelijk. 

Seksuele omgang hoort bij het huwelijk. Indien sek-

suele omgang heeft plaats gevonden dan behoren 

de jongen en het meisje met elkaar te trouwen. Zie 

Deut.22 en www.bijbelenonderwijs.nl/bijbel-en-on-

derwijs/oude-testament-en-seksualiteit 

Iedere methode die dit niet als uitgangspunt heeft, 

bevordert ontrouw en overspel. De sociale normen 

in Nederland zijn inmiddels zover weggezakt dat een 

jonge vrouw voor de TV-camera zich zonder schaam-

te uitspreekt over haar seks-buddy. Geen echtgenoot, 

partner of zelfs vriend maar iemand waar je seks mee 

hebt als je daar zin in hebt.  

Slot

Ik hoop en bid dat u na het lezen van dit artikel weer-

baarder bent geworden. Door het overdenken en 

kiezen van pedagogische en didactische uitgangs-

punten kunt u zelf tot afweging komen. U kunt zo 

verdachte en schadelijke situaties herkennen. Ik 

hoop dat het u motiveert om serieus werk te maken 

van seksuele voorlichting en opvoeding van uw kind 

en ook daarover met de school in gesprek te gaan 

indien dit nodig is. Een beleidswijziging en of me-

thodewijziging kost meestal wel een paar jaar maar 

deze strijd voert u niet alleen voor uw eigen kind 

maar voor alle kinderen die nu en in de toekomst op 

de school komen. Het gaat om de toekomst van het 

Christelijk getuigenis in Nederland, ook als we tegen 

de stroom moeten inroeien. En zelfs als een school 

niet meegaat, juist dan zult u er voor uw kind moeten 

staan. 

Swawek van der Meer

bestuurslid B&O en vader van 4 zonen
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De invasie van de roze revolutie

Zodra het volk Israël was aangekomen in het be-

loofde land, keerden vele vijanden zich tegen hen. In 

Jozua11:4 lezen we over deze vijanden: ‘Zij trokken 

uit, en met hen al hun legers: veel volk, zo talrijk als 

de zandkorrels die aan de oever van de zee zijn, en 

zeer veel paarden en wagens’. In Jozua17:16 raken de 

Israëlieten onder de indruk van zoveel materieel, dat 

zij vreesden voor ‘de ijzeren strijdwagens’ die ‘bij alle 

Kanaänieten’ waren. Ze zagen aan wat voor ogen was 

en vergaten de macht van de HEERE.

De huidige ‘geest’ van de ‘roze revolutie’ doet mij den-

ken aan deze ijzeren strijdwagens. Werkelijk overal, 

‘talrijk als zandkorrels’ vinden we vandaag ‘bij alle 

Kanaänieten’ de invloed van de LHBTIQA+ lobby. 

Het overspoelt ons land en de wereld de laatste ja-

ren in een razend tempo en net zoals destijds de Is-

raëlieten hierdoor overweldigd waren, zo weten veel 

christenen zich geen raad met deze ontwikkeling of 

gaan zelfs hierin mee. De blik op de HEERE God en 

zijn woord verdwijnt zo uit het zicht. De ware bedoe-

ling van de HEERE met seksualiteit wordt steeds meer 

weggedrukt uit de samenleving, uit de gezinnen en 

uit het denken van veel christenen met alle rampza-

lige gevolgen van dien. Kunnen wij deze invasie op 

een Bijbels verantwoorde wijze nog wel het hoofd 

bieden?

Men heeft de hiernaast staande begrippen als norm 

verheven, het zijn ‘ijzeren’ waarheden geworden in 

onze maatschappij. Ieder debat is uitgesloten. De 

‘wetenschap’ heeft immers bewezen dat het een ge-

aardheid betreft en daar kan iemand niets aan doen. 

Iedereen die een andere mening heeft is ‘homofoob’ 

of een ‘hater’ van ‘het jezelf mogen zijn’. De huidige 

tijdgeest, politiek en maatschappelijk gericht, wil een 

volledig gender-loze maatschappij, het huwelijk af-

schaff en en vrije seks voor iedereen. Alles m.b.t. sekse 

en gender moet ongedefi nieerd en ‘fl uïde’ zijn. Het 

onderscheid tussen man en vrouw wil men op deze 

manier volkomen opheff en. Dat vooral het denken 

van jonge mensen wordt aangevallen door deze ‘ijze-

ren strijdwagens’ moge duidelijk zijn. Op oudersen-

onderwijs.nl kunnen we lezen: ‘Scholen zijn verplicht 

om seksuele voorlichting te geven tot en met de onder-

bouw van de middelbare school. Dat staat in de kern-

doelen’. 

Hoewel scholen niet verplicht zijn om de lesmethode 

van bijv. stichting Rutgers, ‘Kriebels in je buik’ te ge-

bruiken, blijkt in de praktijk dat toch veel christelijke 

scholen hier gebruik van maken. Een groot aantal 

christelijke basisscholen doet ook mee aan de Week 

van de Lentekriebels. Deze wordt jaarlijks georgani-

seerd door Rutgers in samenwerking met de GGD-

en. Onder de mantel van goede bedoelingen zoals 

‘kinderen leren grenzen aangeven’, zit helaas ook een 

andere agenda.

Rutgers publiceert namelijk ook video’s waarin al 

snel duidelijk wordt waar ze voor staan. Zo horen we: 

‘Regels over hoe een man een man moet zijn, of een 

vrouw een vrouw, hebben we niet’. Vrije seks van alle 

LHBTIQA+ is de samenvatting van de vele 

vormen van seksuele ‘diversiteit’ die door de 

roze revolutie wordt gepromoot. De letters 

staan voor Lesbisch (vrouwen die roman-

tisch aangetrokken worden tot andere vrou-

wen, niet tot mannen), Homoseksueel (dit-

zelfde bij mannen), Biseksueel (personen 

die zich tot beide geslachten aangetrokken 

voelen), Transgender (een man of vrouw die 

voelt tot het tegenovergestelde geslacht te 

behoren dan zijn of haar geboortegeslacht) 

Interseksueel (een man of vrouw die door 

een aangeboren lichamelijke handicap, 

lichamelijke kenmerken heeft van beide 

geslachten), Queer (oorspronkelijk: iemand 

die twijfelt, iemand die niet goed weet of 

hij of zij man of vrouw is of wil zijn, of iets 

er tussenin, en/of niet goed weet of hij of 

zij seksuele voorkeur heeft voor mannen 

of vrouwen. Tegenwoordig ook: iemand die 

het bestaan van sekse en gender volledig 

wil afschaff en. Een deel van de queers heeft 

zelf geen LHBTIQA+ achtergrond, maar is 

puur politiek of maatschappelijk gemoti-

veerd) en Aseksueel (personen zonder eni-

ge romantische interesse). Er zijn nog meer 

vormen van seksuele oriëntatie en genderi-

dentiteit die niet heteroseksueel zijn: daar 

staat de + voor.
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partijen wordt brutaal en zonder schaamte gepro-

moot want ‘die sh*t zijn we allang voorbij’. De me-

thode ‘Lang leve de Liefde’ is speciaal bedoeld voor 

het voortgezet onderwijs. De leerlingen leren: ‘Doe 

het alleen als je er klaar voor bent’ en: ‘Hoe maak je seks 

leuk’ (leerlingenmagazine). In de handleiding voor 

docenten staat op de website: ‘Probeer homoseksua-

liteit steeds als vanzelfsprekend te verwerken in de ver-

schillende onderdelen en bij de discussies’, en: ‘Benader 

homoseksualiteit vanuit een positieve invalshoek’. Je 

bent immers hoe je je voelt en je mag zijn wie je bent. 

Ik bezocht ooit een voorlichting van de week van de 

Lentekriebels op de christelijke basisschool van onze 

dochter. De mevrouw vertelde namens de GGD aan 

de ouders dat pubers ‘moesten experimenteren’ en 

‘ontdekken wat voor hen fijn is’. In gesprek met de 

directeur kreeg ik te horen dat er ‘nu eenmaal verschil-

lende soorten ouders op school zijn’ en daar diende 

rekening mee gehouden te worden.

Het moge duidelijk zijn dat al deze zaken lijnrecht te-

genover Gods gedachten staan. Hij heeft gesteld in 

zijn woord dat een man zijn vader en moeder zal ver-

laten, zijn vrouw (!) zal aanhangen en ‘die twee zullen 

tot één vlees zijn’ (Genesis 2:24; Mattheus 19:5). ‘Die 

twee’, de man en zijn vrouw. Seksualiteit vindt naar 

Gods wil uitsluitend plaats binnen het huwelijk tussen 

een man en een vrouw en nergens anders. ‘Na de eer-

ste keer gaat het makkelijker’ wordt er beweerd in het 

magazine voor leerlingen. Alle vormen van seksuali-

teit buiten het huwelijk noemt de Bijbel ‘hoererij’. ‘Het 

lichaam is niet voor de hoererij’ zegt 1 Korinhte 6:13. 

Ook de opgedrongen visie dat homoseksualiteit aan-

geboren is, een geaardheid is, is onjuist. Homoseksu-

aliteit is, zoals de Bijbel zegt, een gerichtheid, een ori-

entatie en ligt niet vast in iemands aard of identiteit. 

Het is geen zijn (identiteit) maar een doen (hande-

ling). Zij hebben de natuurlijke omgang met de vrouw 

‘opgegeven’ (Romeinen 1:27). 

Tenslotte is het een gruwel voor God als een man 

zich als een vrouw kleedt of andersom (Deuterono-

mium 22:5). We concluderen dus dat de voorlichting 

op scholen niets anders is dan het aanzetten tot de 

verbreking van de geboden van de HEERE God. Dit is 

de wetteloosheid. ‘Zonde is de wetteloosheid’ (1 Jo-

hannes 3:4). 

Hoe kunnen we als ouders nu omgaan met deze aan-

val op onze kinderen? Uitgangspunt is in ieder geval 

wat we ook lezen in het boek Jozua: ‘Maar wat mij en 

mijn huis betreft, wij zullen de HEERE dienen’ (Jozua 

24:15). Sommigen kiezen ervoor hun kinderen thuis 

onderwijs te geven. Ik weet niet of dat nu de juiste 

weg is. Kinderen zullen moeten leren leven met de 

realiteit van de verschillende samenlevingsvormen 

en met de gedachten van de wereld. Het lijkt mij het 

beste ze er van jongs af aan op voor te bereiden zo-

dat ze ertegen bestand zijn. Dit is op zichzelf al een 

hele strijd gezien de massale invloed van alle digitale 

middelen. Wees altijd duidelijk wat je standpunt is als 

ouders, wijk er geen seconde van af. Zorg dat je met 

liefde en geduld over deze zaken praat waar dit ter 

sprake komt, zonder ‘prekerig’ te worden. Met name 

pubers zijn soms allergisch voor een te stellige hou-

ding. We moeten ons realiseren dat er een generatie 

opgroeit die van jongs af aan wordt overspoeld met 

de homo- en genderideologie. Wat door ouderen 

nog als logisch onjuist wordt gekend, wordt door 

jongeren, ook christelijke jongeren, niet of maar met 

moeite verstaan. Daarom is fijngevoeligheid, inzicht 

en vooral gebed zo enorm belangrijk. Toch komt het 

in christelijke gezinnen ook voor dat kinderen aange-

ven met transseksuele gevoelens te worstelen. Wat is 

dan wijsheid opdat het kind zich geliefd blijft voelen, 

zich niet afzondert en de ouders toch het woord van 

God blijven volgen hierin?

Een broeder (hij wil anoniem blijven vanwege zijn 

werk onder vervolgde christenen) geeft in gemeen-

ten voorlichting over deze materie. Ik citeer wat van 

zijn adviezen. ‘Als je bij je eigen (jonge) kind transseksu-

eel gedrag bemerkt, raak niet paniek. Het gaat in vrijwel 

alle gevallen weer over’. 

Laten we niet vergeten dat kinderen enorm gevoelig 

zijn voor omgevingsinvloeden. Ze horen en zien zo 

ontzettend veel op ‘social media’ en van leeftijdsge-

noten, dat er een fase kan ontstaan waarin ze enorm 

gaan twijfelen aan hun eigen identiteit. 

‘Besteed aandacht aan je kind. Zorg voor een gender-

bevestigende omgeving, moedig de passende gender-

expressie aan zonder te dwingen. Laat het meedoen in 

activiteiten met de ouder van hetzelfde geslacht.’ 

Goed voorbeeld doet goed volgen. Als de band tus-

sen ouders en kind goed is zal dit een grote invloed 

hebben op het kind. Als het van jongs af aan in een 

genderbevestigend gezin opgroeit, is de kans groot 

dat het kind dit voorbeeld ter harte neemt. 

‘Houd het weg van de genderideologie en op kleine 

kinderen gerichte ‘seksuele voorlichting’. Zorg voor een 

veilige, vertrouwde omgeving’. Hier komt een stukje 

daadkracht van de ouders bij kijken. In ons gezin zet-

ten wij de televisie uit zodra men de genderideologie 

in een programma uitdraagt. Wij starten dan het ge-

sprek en leggen uit waarom we dit niet willen zien. 
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‘Is je kind wat ouder of al een tiener, bedenk dan dat hij 

of zij er waarschijnlijk al langer mee rondloopt en het 

een hele stap kan zijn het aan je te vertellen. Bevestig 

het vertrouwen dat het kind in je stelt, wees nooit ver-

oordelend. Laat weten dat je nog net zoveel van je kind 

houdt als tevoren. Luister veel’. Hier komt een stuk 

geduld bij kijken, zonder te veroordelen. De liefde 

van God zal ons door de Heilige Geest moeten leiden. 

‘Geef uitleg over genderdysforie, wat wetenschap en 

de Bijbel zeggen. Maak de gevaren van transitie voor-

zichtig duidelijk. Plaats de gevoelens van je kind in het 

juiste kader. Leg uit dat een leven naar Gods wil vrucht-

baar is, een leven tegen Zijn wil tot zonde en dood leidt’. 

Luisteren, luisteren en luisteren, vervolgens voorzich-

tig maar duidelijk Gods gedachten over seksualiteit 

uitleggen. 

Soms zijn confl icten onvermijdelijk. Zo heb ik de 

schoolleiding destijds laten weten dat onze dochter 

van acht niet hoefde te zijn bij de lessen waarin het 

vrouwelijke geslachtsdeel tot in detail zou worden 

besproken. Ik gaf dit ook aan tijdens de voorlichting 

waar meerdere ouders bijeen waren. Ik voelde het 

onbegrip en de veroordeling, maar dit is het waard 

om voor te strijden. Ik kreeg onvermijdelijk het stem-

pel ‘onverdraagzaam’ en ‘radicaal’. Wees je ervan be-

wust dat de groeiende intolerantie tegen de Bijbelse 

normen over seksualiteit uiteindelijk zich zal keren 

tegen gemeenten, kerken en ouders die weigeren 

zich buiten deze normen te bewegen. 

Met de hulp van onze Heer en de bijstand van de 

Heilige Geest mogen wij, nee moeten wij standhou-

den. ‘U zult de Kanaänieten voorzeker verdrijven, al 

hebben zij ijzeren strijdwagens [en] al zijn zij sterk’ 

(Jozua17:18). 

Maar laat hoererij en alle onreinheid

of hebzucht onder u zelfs niet genoemd worden, 

zoals het heiligen past. 

Efeze 5:3

Dirk-Jan Jansen

met dank aan B.G.

Van een oplettende lezer kregen wij 

het onderstaande verontrustend nieuws

De supermarktgigant Jumbo heeft besloten om 

seksspeeltjes in hun winkel aan de Grote Markt 

in Groningen te introduceren. De beheerder van 

de winkel zei bij RTV Noord: ‘‘We verwachten dat 

er in Groningen meer dan genoeg vraag is naar 

de speeltjes die we gaan verkopen. Het is per slot 

van rekening een jonge, levendige studentenstad.’ 

Niet zomaar willekeurige winkels, maar winkels 

die vooral door jongeren en zelfs kinderen wor-

den bezocht op een centrale locatie! Dit is niet 

alleen een poging om hun productassortiment 

uit te breiden, het is een minachting voor de on-

schuld van onze kinderen. Ze stellen hen bloot 

aan onderwerpen voor volwassenen, waardoor 

de nieuwsgierigheid mogelijk veel te vroeg wordt 

aangewakkerd.

Maar dat is niet alles. Door deze ¨speeltjes¨ in de 

schappen te plaatsen, normaliseren ze taboeon-

derwerpen als masturbatie en fetisj voor beïn-

vloedbare jonge geesten. Dit is geen les die we 

onze kinderen willen leren, en nu gebeurt het in 

een supermarkt! En laten we niet vergeten hoe on-

smakelijk het voelt om deze artikelen naast onze 

verse producten en dagelijkse benodigdheden te 

zien...

De klok tikt door. Jumbo bevindt zich momenteel 

in de proeff ase van drie maanden en gebruikt deze 

periode om de reactie van het publiek te peilen. 

Een petitieactie loopt tegen die initiatief en is in-

middels meer dan 12000 keer ondertekend. Niet 

bekend is of de petitie nog loopt bij het verschij-

nen van onze B&O publicatie maar mocht u mee 

willen doen of kijken hoeveel ondertekenaars er 

zijn dan kan dat via onderstaande link:

https://citizengo.org/nl/fm/212255-verban-seks-

speeltjes-uit-schappen-van-jumbo-bescherm-on-

schuld-fatsoen

Uit ervaring weten we dat bedrijven als Shell 

bepaalde tijdschriften uit hun eigen tankstation 

geweerd hebben na klachten van klanten. Ook de 

Reclame Code Commissie heeft bepaalde recla-

mes afgekeurd over dergelijke producten bij huis 

aan huis verspreiding. 

We mogen in elk geval onze mening laten horen 

en daarnaast moeten we als ouders waakzaam 

zijn zelfs bij het winkelen. 
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In twee eerdere artikelen heb ik geschreven over de Nieuw Apostolische Reformatie (NAR). Het eerste 

artikel was voornamelijk uitleg over deze beweging en aanverwante dwaalleringen. Het tweede artikel ging 

in op hoe de muziek wordt gebruikt om veel van deze dwaallering te verspreiden. Dit derde artikel over de 

NAR beschrijft de invloeden van andere religies die via allerlei manieren het christelijke denken zijn binnen-

gekomen. Het vermengen van religies (=syncretisme) is iets dat door de NAR niet alleen wordt getolereerd 

maar zelfs ook wordt gestimuleerd. Occultisme, spiritisme, necromantie, hindoeïsme, New Age; het mag van 

de NAR allemaal en wordt steeds meer openlijk gepredikt. 

Ik ging er in eerste instantie van uit dat het voldoende is om in dit artikel aan te tonen dat het syncretisme in de 

NAR sterk aanwezig is, en om daar voorbeelden van te geven. Ik dacht dat dat meer dan voldoende zou zijn om 

te waarschuwen tegen deze vermenging van religies en het Christelijke geloof. Maar bij de voorbereidingen voor 

dit artikel merkte ik ten eerste hoe zeer deze vermenging al heeft plaatsgevonden. Het zijn dus vaak praktijken 

die door veel groeperingen al (lang) worden geaccepteerd. Maar ten tweede merkte ik ook dat velen (ook bijbel-

getrouwe Christenen) het vaak niet meer zo erg vinden als er elementen uit een andere religie onderdeel worden 

gemaakt van het Christelijke geloof. Dat laatste vind ik zorgelijk en vooral ook onbegrijpelijk. Daarom wil ik eerst 

een paar voorbeelden geven van genoemde vermenging en de acceptatie die al zo lang aan het plaatsvinden 

is en die nu vooral door de NAR (en alles wat daarmee samenhangt) wordt bevorderd. Daarna wil ik ingaan op 

de redenen waarom die vermenging van religies zo ernstig is en op wat de Bijbel ons zegt over het syncretisme.

Veel van de verwijzingen en waarschuwingen in dit en de twee vorige artikelen hebben een link met, of zijn 

gerelateerd aan de Bethel Kerk in Redding, Californië. Niet omdat ik alleen maar daar op wil focussen, maar 

omdat uit deze kerk veel foute invloeden voortkomen. Zo worden excessen, maar ook minder extreme praktij-

ken uit Redding (net zoals in de negentiger jaren uit Toronto) overgenomen door christenen uit de hele wereld. 

Wat ik in dit artikel wil aantonen is dat deze invloeden gebaseerd zijn op andere religies en dwaalleringen.

De occulte kant van de Nieuw Apostolische Reformatie

Van een derde naar een vierde golf

In de jaren 80 en 90 werd er al geschreven over de 

derde golf van de charismatische beweging. Ook 

mijn vader, Rob Matzken, was zeer bewogen om hier 

duidelijk tegen te waarschuwen. Het begon toen al 

steeds duidelijker te worden welke macht zich ei-

genlijk openbaarde. Toch was het vaak een invloed 

die zich beperkte tot bepaalde hyper-charismatische 

groeperingen en was het voor de meesten wat hy-

pothetisch en onvoorstelbaar en werden waarschu-

wingen niet echt serieus genomen. Tevens leken de 

excessen na een tijd minder te worden, en daarmee 

werd er weer minder gewaarschuwd. 

Ongemerkt zijn we nu in een vierde golf terechtge-

komen. In de derde golf kwam de invloed nog van 

buitenaf; in de vierde golf komt de invloed nu ook 

van binnenuit! Doordat het geleidelijk aan zo’n on-

derdeel is geworden van ook andere groeperingen, 

is men er langzaamaan steeds meer gewend aan 

geraakt. Door die gewenning is daardoor het gevaar 

van die vierde golf ook moeilijker te herkennen. En 

nog moeilijker is het om er afstand van te nemen, 

want wij zitten er dus (ongemerkt!?) middenin. Voeg 

daar nog een dosis postmodern denken aan toe, na-

melijk “we mogen toch allemaal onze eigen mening 
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hebben?” en de waarschuwing wordt nog moeilijker 

te verteren. Doordat bepaalde christelijke termen 

een andere betekenis hebben gekregen wordt het 

alleen maar moeilijker om te herkennen dat we te 

maken hebben met een heuse dwaalleer, en wel een 

zeer geraffineerde dwaalleer. 

Mensen die zich uit de New Age hebben bekeerd tot 

het christelijke geloof, zien overeenkomsten in wat 

er nu in sommige kerken wordt onderwezen. Doreen 

Virtue was een New Age lerares die dacht dat ze een 

Christen was, totdat ze echt tot geloof kwam. Zij 

waarschuwt op haar website en via youtube filmpjes 

dat de technieken die nu in de Bethel kerk worden 

geleerd dezelfde zijn als die zij als New Age lerares 

leerde. Ook Melissa Dougherty heeft een youtube 

kanaal waarin ze, als ex-newager, waarschuwt tegen 

onder andere de excessen van de Bethel kerk.

www.doreenvirtue.com

www.melissadougherty.co

Shamanisme in de kerk?

Een tijd terug hoorde ik een verhaal van een zende-

ling uit Zuid-Amerika; een verhaal wat zich zo’n 30 

jaar geleden afspeelde. In een inheemse stam was 

het evangelie al wel doorgegeven, maar de stam 

bleef gesloten voor het ontvangen ervan. Op een dag 

overleed plotseling de dochter van het stammen-

hoofd. De gebruikelijke begrafenis ceremonie werd 

verhinderd door de medicijnman, want hij claimde 

dat de dochter weer tot leven zou komen. Het niet 

begraven in de tropen is niet zo verstandig, maar 

de instructies van de medicijnman werden opge-

volgd en er werd 4 dagen lang gebeden en gedanst 

om een wonder. Het vertrouwen in de medicijnman 

werd echter steeds kleiner en de vertwijfeling over 

wat te doen werd steeds groter. Na 4 dagen besloot 

het stammenhoofd om de zendeling te vragen om te 

komen en te adviseren en tevens besloot hij om zijn 

dochter alsnog te begraven. De zendeling arriveerde 

een aantal dagen na de begrafenis met een onmo-

gelijke taak. Of was het een unieke mogelijkheid? 

De zendeling kreeg namelijk de gelegenheid om 

het evangelie uit te leggen. Hij kon uitleggen wat de 

dood is, en hoe definitief de dood is, maar ook dat de 

dood door de gekruisigde Christus is overwonnen. 

Het gevolg van dit gebeuren was dat het evangelie 

in deze stam werd aangenomen (en dat de medicijn-

man zijn geloofwaardigheid verloor)!

Dit verhaal deed mij heel erg denken aan het verhaal 

van het kleine meisje Olive, die op 2-jarige leeftijd 

plotseling in haar slaap overleed. Een triest verhaal 

wat destijds in de media veel aandacht heeft gekre-

gen, maar wat nog veel triester is, is dat de aandacht 

die werd gegeven aandacht was voor een valse leer. 

Men was ervan overtuigd dat men met bidden, zingen 

en dansen een wonder kon afdwingen. De zin: “Olive, 

come out of that grave in Jesus name,” werd keer op 

keer gezongen. Allemaal via uitingen die doen den-

ken aan het shamanisme. Dat de treurende moeder, 

een zangleidster van Bethel kerk, niet wilde geloven 

dat haar dochter echt was overleden is nog wel te be-

grijpen. Maar de steun die er van Bethel kerk kwam, 

inclusief een video van Bill Johnson, om dagenlang 

te bidden om een wonder en met volle overtuiging 

te claimen dat Olive weer zou opstaan, is eigenlijk 

hetzelfde als het verhinderen van de begrafenis door 

de medicijnman van de inheemse stam. Dagenlang 

werd er door Bethel geclaimd dat dit de dag zou zijn 

voor een wonder, maar op de 6e dag moest toch echt 

worden toegeven dat dit wonder niet zou gebeuren. 

Helaas was er in dit tweede verhaal geen gelegen-

heid om het ware evangelie te prediken maar zette 

men dus de kerkdeuren open voor het shamanisme.

Spiritisme en necromantie als basis 

voor een bediening?

Een praktijk die vooral in de Bethel kerk aandacht 

kreeg, is/was het “Grave Sucking of Grave Soaking.”

Hier gaat het om mensen die op graven gaan liggen 

om zo de zegen van de geest van de overledene over 

te nemen. Eigenlijk dus een vorm van spiritisme. Een 

andere term is “Mantle Grabbing”, oftewel het grijpen 

van de mantel. Deze praktijk wordt gebaseerd op 2 

Koningen 2. De mantel van Elia valt op de grond als 

Elia door een vurige wagen en vurige paarden is op-

genomen in de hemel (vers 11). Elisa pakt de mantel 

op en in vers 14 doet hij hetzelfde wonder met de 

mantel als Elia in vers 8. Hierdoor wordt door de pro-

feten van Jericho gezien dat de geest van Elia op Elisa 

rust. Maar was het de mantel als object of was het de 

belofte van Elia als antwoord op de wens van Elisa 

om een dubbel deel van de geest van Elia te ontvan-

gen en dat Elisa die zou ontvangen als hij de opname 

van Elia zou zien (vers 9 en 10)? 

In de NAR wordt vaak gesproken over het ontvangen 

van een mantel. Bill Johnson schrijft in the Physics 

of Heaven “Er zijn zalvingen, mantels, openbaringen 

en mysteries die niet zijn opgeëist, letterlijk waar ze zijn 

achtergelaten, omdat de generatie die erin wandelde 

ze nooit heeft doorgegeven. Ik geloof dat het voor ons 

mogelijk is om rijken van zalving te herstellen, rijken van 

inzicht, rijken van God die decennialang onverzorgd 

zijn geweest, simpelweg door ervoor te kiezen ze terug 

te winnen en ze te bestendigen voor toekomstige gene-

raties.” 

Dit zijn eigenlijk uitingen van de Katholieke leer dat 

er kracht zit in relikwieën. En tevens is hier sprake van 

een soort van reïncarnatie van bedieningen en open-

baringen.
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Op de website van Worldchallenge staat een soort-

gelijke overtuiging dat “deze boze dag eist dat Gods 

volk een dubbel deel van zijn macht en gezag verwerft, 

om deze verloren generatie te kunnen bereiken. Het zal 

een mate van zalving vereisen zoals we nog nooit in de 

hele geschiedenis hebben gezien.” 

Als God ons een bediening geeft, dan geeft Hij ons 

daar ook de kracht voor. Het zelf zorgen voor de 

kracht via deze mantels staat dus eigenlijk gelijk aan 

het in onafhankelijkheid uitvoeren van aan onszelf 

toebedeeld werk. En dan wordt voor het oppakken 

van deze mantels ook nog eens spiritisme en necro-

mantie (het raadplegen van de geesten van gestor-

venen) gebruikt.

Misschien heeft de NAR wel ingezien dat het liggen 

op graven wat ver gaat en wordt daarom de praktijk 

vaak ontkend of gezegd dat het door de studenten 

van Bethel School of Supernatural Ministry slechts 

wat uit de hand is gelopen. Echter dat betekent niet 

dat het niet wordt onderschreven, zoals we kun-

nen lezen op de internationale website van Healing 

Rooms. Daar staat het verhaal hoe Cal Pierce de be-

diening van John Lake overnam. Ook al wordt het 

niet als zodanig benoemd, dit is toch echt een voor-

beeld van deze praktijk van Mantle Grabbing. John 

Lake was in 1908 naar Zuid-Afrika vertrokken met 

een “anointed miracle ministry” (ik ga nu even niet in 

op de omstandigheden die daartoe hadden geleid). 

Na 5 jaar kwam hij terug in Amerika en settelde zich 

in Spokane waar hij de Healing Rooms opzette. Cal 

Pierce (afkomstig trouwens uit de Bethel Kerk) was 

in 1997 verhuisd naar Spokane, aanvankelijk zonder 

duidelijk doel. Wel had hij gelezen over de bedie-

ning van John Lake. Op de website staat: “Cal bezocht 

meer dan een jaar lang één keer per maand het graf van 

John G. Lake om te bidden”, wat mij betreft een dui-

delijk voorbeeld van grave soaking. Tijdens een tijd 

van vasten ging hij in 1999 naar het graf van John 

Lake om te bidden en kreeg toen een boodschap. 

Er was voor hem “geen twijfel dat God wilde dat we de 

generatieputten van genezing in Spokane opnieuw 

zouden graven.” In andere woorden, na vele bezoeken 

aan het graf van John Lake heeft Cal Pierce diens taak 

of mantel overgenomen. De Spokane Healing Rooms 

van John Lake werden door Cal Pierce heropend op 

dezelfde locatie als 80 jaar ervoor. Ondertussen is 

Healing Rooms een internationale organisatie ge-

worden, met al 14 locaties in Nederland. Het gaat hier 

dus om een organisatie die via spiritisme en necro-

mantie is doorgegeven! We hoeven ons echt niet af 

te vragen wat de Bijbel zegt over het raadplegen van 

de doden, want het wordt duidelijk verboden. (Levi-

ticus 19:31, Jesaja 8:19). De Here doodde koning Saul 

omdat hij de geest van een dode had ondervraagd 

en niet de Here en het koningschap ging over naar 

David (1 Kronieken 10:13-14).

www.heavensphysics.com

www.worldchallenge.org/mantle-elijah 

www.healingrooms.com/en/about/leadership

Het vallen in de geest en de kracht 

van Shakti en van Kundalini

Vallen in de geest is een steeds belangrijker feno-

meen in NAR-bijeenkomsten geworden. Oorspron-

kelijk kwam het uit de Toronto kerk naar Nederland 

overwaaien, o.a. door het bezoek van John Wimber 

in de jaren 90. Het achterovervallen in de geest wordt 

gezien als een bevestiging van het ontvangen van de 

“heilige geest”. Dit staat bewust tussen aanhalingste-

kens, want van welke geest is dit vallen een teken? De 

uitingen van het achterover vallen zijn o.a. verlies van 

bewustzijn, ongecontroleerde bewegingen en onge-

controleerde uitingen. Dat lijkt wat mij betreft meer 

op de vruchten van het vlees dan op de vruchten van 

de geest zoals in Galaten 5 beschreven. Daarom wil ik 

eens kijken naar het hindoeïsme, waar deze gebrui-

ken normaal zijn en waar we ook dezelfde uitingen 

zien. Als we eens kijken naar de beschrijving van ge-

lijksoortige ervaringen in het hindoeïsme dan schrik 

ik toch wel van de sterke overeenkomsten. Waar zijn 

we dan in vredesnaam mee bezig? 

De oosterse religies worden al lange tijd steeds meer 

onderdeel van het westerse leven. Vooral in de al-

ternatieve kant (die ook steeds minder alternatief is 

geworden) wordt het ervaren van een verlichting na-

gestreefd door technieken die grotendeels hun oor-

sprong vinden in de oosterse religies. Dat betekent 

ook dat veel wat op internet te vinden is hierover al 

een vermenging is van gebruiken uit verschillende 

religies en overtuigingen. Dus voor de definities van 

dit stuk maak ik gebruik van een boek Dood van een 

Goeroe van Rabi Maharaj. 

Rabi Maharaj werd al op zeer jonge leeftijd getraind 

als goeroe en Yogi. In Dood van een Goeroe beschrijft 

hij zijn leven en zijn bekering van het hindoeïsme 

naar het Christelijke geloof. Vooral over de gebruiken 

en tradities van het hindoeïsme is hij open en duide-

lijk. Als tiener heeft Rabi al een hoge status bereikt 

in het hindoeïsme. Toch heeft hij veel twijfels en ook 

vooral veel angsten. Na een belangrijke ceremonie 

waarin hij de Pundit (een hoge geleerde) assisteert, 

komt een buurvrouw naar hem toe voor een zegen. 

Als de vrouw het offer wat zij daarvoor moest bren-

gen in de schaal legt, valt het Rabi op dat deze arme 

vrouw een offer brengt wat meer dan een maand-

salaris is voor haar. Rabi beschrijft het moment dat 

hij op het punt staat het voorhoofd van deze vrouw 

aan te raken voor de zogenaamde Shakti Pat zegen. 

Op dat moment hoorde hij duidelijk een gezagheb-

bende stem die zei: “Jij bent God niet, Rabi!” Instinc-

tief wist Rabi dat de ware God, de Schepper van alles, 

deze woorden had gesproken.
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Na zijn bekering waarschuwt Rabi voor de versprei-

ding van de hindoeïstische filosofie in de vorm van 

geestverruimende middelen, yoga, zelfhulpseminars 

en de New Age-beweging en dat de goden die hij 

vroeger aanbad demonen zijn die miljoenen niets-

vermoedende zoekers misleiden. Zijn boodschap is 

voor velen onverteerbaar, maar feilloos waar: “Er kan 

geen vermenging zijn van hindoeïsme en christendom. 

Alleen Jezus Christus is het antwoord op de geestelijke 

nood van de mensheid.”

Shakti Pat is een term die wordt gebruikt voor de 

aanraking van een goeroe, meestal van zijn hand op 

het voorhoofd van de ontvanger. Het geven van deze 

zegen is een waar teken van de authenticiteit van de 

roeping van een goeroe. De godin Shakti staat voor 

de kosmische kracht, het fundament van het uni-

versum, oftewel de scheppingskracht. Shakti bete-

kent ook letterlijk kracht en bij het toedienen van de 

Shakti Pat wordt de goeroe een kanaal van deze oer-

kracht. De bovennatuurlijke werking van Shakti door 

de aanraking van de goeroe kan de aanbidder tegen 

de grond slaan, of hij kan een helder licht zien en een 

ervaring van verlichting of innerlijke verlichting ont-

vangen, of een andere mystieke of paranormale erva-

ring hebben. (Death of a Guru, pp. 206-207)

Deze kracht wordt trouwens niet alleen maar via aan-

raking overgedragen, maar kan ook door de aanwe-

zigheid en zelfs op afstand worden overgedragen. 

Maar nog belangrijker, deze Shakti Pat is ook een 

manier om de kundalini geest wakker te maken. Van 

de ‘Kundalini’ kracht (of energiestroom) wordt ge-

zegd dat het is opgerold als een slang bij de basis 

van de wervelkolom. Wanneer deze godin, of “slang 

van leven, vuur en wijsheid”, wordt opgewekt zonder 

de juiste controle, woedt het als een wrede slang in 

een persoon met een kracht die onmogelijk te weer-

staan is. Zonder de juiste controle, brengt de kunda-

lini bovennatuurlijke paranormale krachten die hun 

oorsprong hebben in demonische wezens en die 

uiteindelijk leiden tot morele, geestelijke en fysieke 

vernietiging. De kundalini kan dus extatische ervarin-

gen produceren wanneer vrijgelaten in diepe medi-

tatie - of, als het niet goed onder controle is, zou het 

grote geestelijke en zelfs lichamelijke schade kunnen 

veroorzaken. (Death of a Guru, pp. 203-204)

Voor een samenvatting van het boek Death of a 

Guru: https://wallingtongospelhall.org/wp-content/

uploads/2014/08/Death-of-a-Guru-Rabindranath-

Maharaj.pdf

Bij het vallen in de geest worden soortgelijke erva-

ringen gestimuleerd. Het doorgeven van een zegen 

door de leider (met een duwtje als de ontvanger snel-

ler moet omvallen), kan toch eigenlijk alleen maar 

worden vergeleken met het doorgeven van de zegen 

door een goeroe. En zijn deze apostelen en profeten 

dan wèl god, dat ze deze ‘zegen’ mogen doorgeven? 

Maar zoals we kunnen opmerken uit de beschrijving 

van het hindoeïsme, is het ontwaken van de kunda-

lini geest niet eens zonder gevaar. Het kronkelen op 

de grond, het buiten bewustzijn, het onbedaarde la-

chen; het zijn allemaal uitingen waar iemand de zelf-

controle heeft verloren. Dat kan toch niet de heilige 

geest zijn? 

Een aparte natuurkunde van de hemel?

“Ontgrendel de helende energie van de hemel, maak 

gebruik van de frequentie van Gods Koninkrijk en krijg 

vandaag nog toegang tot een nieuw rijk van goddelijke 

ontmoetingen!” Dit is de belofte die het boek “The 

Physics of Heaven” doet. In dit boek laat de aanhan-

gers van de NAR zich wat mij betreft van hun duis-

tere kant zien met de boodschap dat het occulte en 

de New Age eigenlijk van God komen, maar dat het 

gekidnapt is door de boze. Onze taak is nu het weer 

terug te nemen en vooral de goede kanten eruit te 

gaan toepassen. Het promoten van het occulte en 

zeggen dat het eigenlijk van God komt en we de 

goede dingen er maar weer uit moet terug pakken, 

is eigenlijk een variant aan de aloude leugen van sa-

tan dat we kunnen worden als god met kennis van 

goed en kwaad. Maar gelukkig is satan niet in Gods 

beeld geschapen en dus niet erg creatief, dus die 

leugen wordt telkens, weliswaar in een ander jasje, 

weer herhaald. Daarom is die leugen dus wel te her-

kennen. Zeer toepasselijk voor een slang, die ook wel 

eens van vel, of jasje, wisselt, maar toch nog altijd een 

slang blijft! 

De hoofdauteurs van “The Physics of Heaven” zijn Judy 

Franklin en Ellyn Davis, maar volgens de achterkant 

van het boek spreken “de meest invloedrijke en profe-

tische stemmen van de door de Geest bekrachtigde be-

weging.” Veel van de hoofdstukken zijn echter door 

Davis samengesteld uit artikelen of interviews van 

deze mensen die allemaal wel een sterke betrokken-
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heid hebben of hadden bij de NAR. Judy Franklin was 

de administratieve medewerker van Bill Johnson. En 

ook veel van de andere namen zijn betrokken bij de 

Bethel kerk. Wat dat betreft kun je dus concluderen 

dat het breed door deze kerk wordt gedragen die 

een voorloper is van het uitdragen van de NAR-leer. 

Het boek wil de New Age en de belofte van boven-

natuurlijke krachten de kerk binnenbrengen. Het 

beoogt om de verloren waarheden terug te vinden 

die aan het volk van God toebehoren. In hoofdstuk 2 

schrijft Ellyn Davis: “Ik besloot om het New Age denken 

en de praktijk te onderzoeken op alles wat ‘kostbaar’ 

was en dat uit het waardeloze kon worden gehaald”. 

Het is dus haar bedoeling om “waarheden terug te ne-

men uit de New Age die werkelijk toebehoren aan bur-

gers van het Koninkrijk van God.” Het is natuurlijk een 

absurd idee. Nog absurder is dat zovelen dit gewoon 

voor zoete koek slikken. Dit betekent namelijk dat er 

waarheden moeten worden gezocht en aangeleerd, 

die helemaal niet in de Bijbel staan. In plaats van zoe-

ken naar een nieuwe manier van spiritualiteit, zegt de 

Bijbel dat onze focus moet zijn op Christus. Kolossen-

zen 2:3 zegt dat al de schatten der wijsheid en kennis 

verborgen zijn in Christus. Dit boek gaat dus duidelijk 

tegen de Bijbel in door aan de Bijbel toe te voegen 

en onzin uit de New Age te halen. Als Ellyn Davis had 

besloten om naar God te luisteren in plaats van haar 

eigen beslissing te nemen, dan had ze kunnen weten 

dat het helemaal niet haar taak is om deze duisternis 

te onderzoeken. Nog sterker, dan had ze kunnen we-

ten dat God het heeft verboden.

Vele wegen leiden naar Rome; 

slecht één smalle weg leidt naar God.

Het unieke van het Christendom is dat het een relatie 

is. Een relatie met een persoonlijke God. Een relatie 

die is verstoord door de zondeval, maar die door de 

gekruisigde en opgestane Heer weer kan worden 

hersteld. Maar dat is dan ook wel de enige manier. 

De mens heeft een drang naar de eeuwigheid in zijn 

hart. Pred. 3:11 zegt dat God de mens de eeuwigheid 

in zijn hart heeft gelegd. We hebben de wens om 

die relatie met God, die er ooit was, te herstellen. De 

mens heeft dus ook na de zondeval een hunkering 

naar de ‘hogere wereld’, een hunkering waar satan 

tracht van te profiteren door de mens een surrogaat 

voor te schotelen. En om dat te doen heeft satan een 

heleboel wegen, allerlei manieren voor de mens om 

te denken dat hij goddelijk kan worden. Weer die 

leugen van satan, eet van deze verboden vrucht en 

je zult worden als god! In tegenstelling tot het Chris-

tendom, worden in de verschillende religies allerlei 

manieren geleerd om de god in onszelf te vinden. 

Deze religies geven de mens de mogelijkheid om te 

worden als god, maar dan wel zonder vergeving van 

zonden. Zo wordt in oosterse religies de geest steeds 

verder ontwikkeld om het allerhoogste, het goddelij-

ke te bereiken. Zoveel kenmerken van deze oosterse 

religies hebben een voet aan de grond gekregen in 

ons Christelijke geloof. Maar daarvoor moeten we 

dus wel even opnieuw eten van de verboden vrucht. 

Occulte ervaringen zoeken is wat mij betreft een ver-

boden vrucht. Het raadplegen van de doden is een 

verboden vrucht. En ga zo maar door. 

Wat zei satan tegen Eva? God wil niet dat we alles we-

ten en worden als God, en daarom mogen we niet 

eten van de boom van kennis van goed en kwaad. 

Een verdraaiing van de waarheid die leidde tot de 

zondeval. Nu worden we geconfronteerd met een 

soortgelijke verdraaiing. Als we kennis nemen van oc-

culte zaken (wat toch door God werd verboden) dan 

kun je ZELF beslissen wat wel en wat niet goed is. Die 

occulte zaken geven de mens machten en krachten, 

maar wel tegen een hoge prijs. Dat we dan open staan 

voor demonen of dat we er enorm angstig van kun-

nen worden, dat wordt niet onderkend of niet serieus 

genomen. Nee, we denken dat we alleen de goede 

dingen eruit kunnen nemen, op basis van de uiterst 

subjectieve ervaring van ons goed voelen. Maar om 

te beslissen wat goed en fout is, hebben we daar nu 

juist niet de kennis van goed en kwaad voor nodig? 

En die boom is nu niet voor ons beschikbaar. Dus hoe 

kunnen we dan denken dat we de occulte zaken kun-

nen beoordelen? Hoe arrogant om te denken dat we 

zelf wel even kunnen beslissen wat goed is en wat 

niet. En het gaat niet alleen om te beslissen wat goed 

en fout is, want zelfs als we dat kunnen weten, zijn wij 

dan in staat om het goede te doen? Toen Adam van 

de verboden vrucht had gegeten, wat deed hij toen? 

Hij kwam zijn eerstvolgende afspraak met God om te 

wandelen in de avondkoelte al direct niet na. Hij ver-

borg zich en moest door God worden geroepen. En 

op de vraag of Adam had gegeten van de verboden 

vrucht bekende hij niet. Nee, hij gaf Eva de schuld. 

Dus als we weten wat goed is, betekent dat niet dat 

we doen wat goed is. Of, zoals Paulus zegt: 

Want niet wat ik wens, het goede, doe ik,

maar wat ik niet wens, het kwade, dát doe ik. 

Romeinen 7:19

Toen het volk het beloofde land introk, toen zei God 

niet: pas op voor de verkeerde invloeden, maar ga ze 

vooral bestuderen, want er zijn toch zoveel mooie 

dingen in de afgoderij? Wat een absurde suggestie is 

dit! En toch is dit het argument wat velen gebruiken 

om de ‘aantrekkelijke’ dingen uit de andere religies te 

halen. Nee, God verbood het contact en de valse reli-

gies moesten worden uitgeroeid. (Let op: de afgode-

rij moest worden uitgeroeid; de mensen die de afgo-

den dienden hadden de kans zich te bekeren, zoals 

Rachab deed). Er zaten geen goede lessen verborgen 

in valse religies. 
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Onder u zal er niemand worden aangetroffen,

die zijn zoon of zijn dochter door het vuur doet gaan, 

die waarzeggerij pleegt, geen wichelaar,

uitlegger van voortekenen, of tovenaar,

geen bezweerder, niemand,

die de geest van een dode

of een waarzeggende geest ondervraagt

of die de doden raadpleegt.

Want ieder die deze dingen doet, 

is de Here een gruwel

en ter wille van deze gruwelen

drijft de Here, uw God, hen voor u weg.  

Deuteronomium 18:12 

Als de afgoderij toen een gruwel was voor God, waar-

om nu dan niet? God is dezelfde, gisteren, vandaag 

en morgen. Dus al deze afgoderij is dan toch nog 

steeds en zal dat ook altijd zijn, een gruwel voor God. 

Een consequentie van willen worden als god, is dat de 

mens dan eigenlijk ook niet meer hoeft te luisteren 

naar Gods geboden. Want dan ben je immers boven 

jezelf uitgestegen en dus ook prima in staat gewor-

den om alles wel zelf te bepalen. Dit is een grote te-

genstelling met het leven in een afhankelijke relatie 

met God. Dan blijven de geboden van God gewoon 

van kracht. Het eerste gebod: Gij zult geen andere 

goden voor mijn aangezicht hebben (Exodus 20:3), is 

nog steeds van kracht. En met het ‘onderzoeken’ van 

afgoderij, breken we dit eerste gebod. 

Conclusie

We hebben in dit en de vorige twee artikelen al heel 

wat onderzocht van de Nieuw Apostolische Refor-

matie. En toch is dit nog maar een fractie van wat er 

via allerlei nieuwe manieren en technieken op ons 

afkomt. Er zijn zoveel andere zaken die ook door de 

NAR worden geleerd, waar we door verleid kunnen 

worden als we niet waakzaam zijn. Paulus roept de 

oudsten van Efeze op om waakzaam te zijn en te blij-

ven; hetzelfde geldt ook voor ons:

Zelf weet ik, dat na mijn heengaan grimmige wolven 

bij u zullen binnenkomen, die de kudde niet zullen 

sparen; en uit uw eigen midden zullen mannen

opstaan, die verkeerde dingen spreken

om de discipelen achter zich aan te trekken. 

Handelingen 20:29-30

Satan probeert de mens in zijn macht te krijgen. Dat 

probeert hij met alle macht en vernuft die hij heeft. 

En nu doet hij dat dus met geraffineerde vermom-

ming zelfs onder het mom van het christelijke geloof. 

Daarmee zet hij dus de aanval in op christenen. Laten 

wij standhouden! Dat kunnen wij alleen als we ons 

fundament bouwen op de vaste rots. Ons geloof ver-

mengen met andere goden betekent dat we zijn gaan 

bouwen op het zand en dat zal tegen de regen en de 

stormen geen stand houden. Door de vermenging 

met occulte zaken, worden er andere goden voor ons 

neergezet. Zullen we ons aan God’s geboden houden 

en die andere goden ontmaskeren en uit ons midden 

verwijderen?  

Irene Matzken

Bestuurslid B&O
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Onderzoek stond jarenlang stil en was 

verboden maar er is een revolutie gaan-

de ook aan verschillende Nederlandse 

universiteiten en in Den Haag. Waar trip-

middelen eerder met argwaan werden 

bekeken zijn er nu politieke partijen, die 

het stigma ervan af willen halen. De de-

missionair minister van volksgezondheid 

loopt als een soort hogepriester voorop.

Psychiaters zeggen ja tegen 

psychedelica. Waarom?

Men stelt dat Nederland in een mentale 

gezondheidscrisis zit waarbij 1 op de 5 

mensen (ooit) in een depressie terecht 

komt en in de jeugdzorg wordt ook al ge-

sproken dat 1 op de 5 kinderen depres-

sieve gedachten hebben. 

Wie een muur doorbreekt,

zal door een slang gebeten worden.

(Prediker 10:8)

Inleiding

In mijn eerste artikel hebben we het leven van de Christelijke farmacoloog professor A.E. Wilder-Smith beke-

ken en hoe God hem gebruikte om de wereld te waarschuwen tegen de gevaren van psychedelische drugs. 

In het tweede artikel hebben we gekeken naar hoe psychedelische drugs werken en waarom jongeren deze 

zijn gaan gebruiken. In dit derde en laatste artikel gaan we in op de vraag waarom psychedelische drugs 

tegenwoordig een grote vlucht lijken te gaan maken als geneesmiddel en dat te midden van een overstel-

pend gebruik in de maatschappij. Psychedelische middelen als MDMA, Ketamine en LSD worden gezien als 

veelbelovend medicijn tegen mentale problemen. Zou dit iets te maken hebben met het verlaten van God? 

Of nog erger het bewust of onbewust toewijden aan de boze?

Psychedelische geneesmiddelen
Waarom worden ze nog niet op grote schaal gebruikt?

In verschillende radio- en televisieprogramma’s is aandacht besteed 

hoe deze middelen gebruikt kunnen worden in de behandeling van 

trauma, depressie en angst. Wereldwijd buigen wetenschappers 

zich over het therapeutisch gebruik van geestverruimende mid-

delen en de eerste resultaten worden ‘indrukwekkend’ genoemd. 

Patiënten die geen baat hadden bij andere behandelmethoden 

knappen zichtbaar op en wetenschappers zijn gefascineerd.

Trippen tegen trauma’s

en drugs tegen depressies

lijkt nu de slogan te zijn.

Bron CBS: (12-25 jarigen)
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Therapie of medicijnen (antidepressiva) moesten dan 

vaak uitkomst geven. Echter voor 30% van de geval-

len is er geen adequate oplossing of behandeling vol-

gens de psychiaters. En dan hebben we het alleen nog 

maar over depressiviteit en niet over trauma, angst 

of verslaving. De medische wetenschap en farmacie 

zijn dus op zoek gegaan naar revolutionaire oplossin-

gen. En deze zijn gevonden in de psychedelica. Me-

dicijnen die de psyche openen, dus zielsopenbarend 

of geestverruimend zijn. LSD, psilocybine (paddo’s), 

ketamine of MDMA (het knuffelsto�e in XTC). Deze 

middelen roepen hallucinaties op waarbij zintuige-

lijke waarnemingen door elkaar heen gaan lopen en 

waardoor een andere verbondenheid met de wereld 

om je heen wordt ervaren. De gevaren hiervan heb ik 

al eerder beschreven. 

Psychiaters en onderzoekers geven zelf ook toe dat 

een trip als duister en angstig kan worden ervaren

(bad trip) en dat niet te voorspellen is hoe een trip 

uitvalt dus alleen onder hun deskundige begeleiding 

plaats mag/kan vinden. We kennen deze aanpak al bij 

het toepassen van hypnose wat al door Freud werd 

toegepast maar ook bij EDMR, Mindfulness, en Floa-

ting waar ik vorige keer al over schreef. 

Jolien Veraart verbonden aan het UMCG/PsyQ be-

schreef begin 2023 via een uitzending van de NOS dat 

deze stoffen leiden tot meer neuroplasticiteit. Nega-

tieve verbindingen zoals bij bezorgdheid en bij pie-

keren, waar we last van hebben als ons brein in rust 

is zoals voor het slapen gaan, worden dan losgelaten 

en er komen nieuwe verbindingen in onze hersenen 

tot stand. Hierdoor worden de negatieve gedachten 

verstoord. De oorzaak van deze negatieve gedach-

ten hoeft dan niet eens bekend te zijn of te worden 

weggenomen. En dat is natuurlijk heel gevaarlijk 

want zonder de oorzaak te benoemen kan er ook 

niet vanaf gekeerd worden (Bijbelse bekering) en 

is een terugval op hetzelfde of ander terrein te ver-

wachten. Het is het doorbreken van een negatieve 

gedachtenspiraal m.b.v. geestverruimende middelen. 

De toepassing is ook bij patiënten die aan PTSS (Post-

traumatisch stresssyndroom) lijden succesvol vol-

gens hoogleraar Eric Vermetten die tevens psychiater 

is. Bij PTSS wordt het trauma voortdurend buiten de 

bewustheid van het brein gehouden hetgeen zeer 

vermoeiend is en geen oplossing biedt waardoor de 

patiënt voortdurend aan het overleven is. De patiënt 

is niet meer in staat om een verbinding aan te gaan 

met (mensen in) zijn omgeving. In plaats van ver-

werkingstherapieën, waarbij het onder begeleiding 

van de therapeut herbeleven van het trauma plaats 

vindt, kan m.b.v. MDMA op een ‘hele zachte’ manier, 

die dus niet conflicterend is, verwerking plaats vin-

den. De angstige gevoelens in de herbeleving blijven 

zo achterwege. De verwerking betekent dan i.p.v. 

het wegdrukken van (de mensen in) je omgeving 

een soort nieuwe vriendschap sluiten. 

Vriendschap met wat of met wie?

De vraag komt dan bij mij op of dat een echte vriend-

schap is of een kunstmatig standje waarachter de 

patiënt zich voortaan verbergt. En achter de verber-

ging zit daar misschien een nieuwe vriendschap met 

de MDMA- ervaring. De zielsverbondenheid die de 

gebruiker ervaart na het gebruik van drugs is moeilijk 

te beschrijven. De herinnering wekt een toenemend 

verlangen naar hergebruik en dat leidt tot verslaving. 

Wij mogen zingen:

Als een hert dat verlangt naar water,

zo verlangt mijn ziel naar U. 

U alleen kunt mijn hart vervullen, 

mijn aanbidding is voor U. 

U alleen bent mijn Kracht, mijn Schild. 

Aan U alleen geef ik mij geheel.

U alleen kunt mijn hart vervullen, 

mijn aanbidding is voor U.

Wie een vriend van de wereld wil zijn wordt daarmee 

een vijand van God staat in Jacobus 4:4. En we ken-

nen ook het lied: ’Welk een vriend is onze Jezus die 

in onze plaats ging staan’. Dat is de Bijbelse oplos-

sing voor PTSS t.w. een vriendschap met God en een 

leven in gemeenschap met Gods kinderen in de ker-

kelijke gemeente. Door de inwonende bijstand van 

de Heilige Geest is het zelfs mogelijk om onmogelijke 

relaties, d.m.v. vergeving, mogelijk te maken. Hebt uw 

vijand lief houdt de Bijbel ons voor. Een mooi praktijk-

voorbeeld was daarbij Corrie ten Boom die de Duitse 

kampcommandant na de oorlog kon vergeven voor 

het kwaad hij haar en haar zus aangedaan. Als dat 

geen PTSS-genezing was dan weet ik het niet meer.

Elementen van Christelijke pastorale zorg zijn:

•	 De werkelijkheid onder ogen zien zoals door de 

Bijbel wordt geduid

•	 Bespreken en belijden van hetgeen is gebeurd

•	 God erkennen als Schepper en Heer van het heel-

al die almachtig is

•	 Kennisgeven van de weg tot het heil door het 

werk van Christus aan het kruis

•	 Laten zien dat je met Christus kunt sterven en je 

oude leven afleggen en begraven in de doop

•	 Bidden in geloof en dus met verwachting waarbij 

alleen Hij te hulp kan komen

•	 Breken met en wegdoen van aardse bindingen, 

goederen die herinneringen oproepen

•	 Belijden na bevrijding in gezin en/of gemeente

•	 Dagelijks Bijbel lezen en bidden met het harnas 

uit Efeze 6.
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Historisch onderzoek

flopte en stokte, 

de Opiumwet

Het toepassen van de 

in dit artikel genoemde 

stoffen in onderzoek 

en behandeling kan 

echter niet zomaar. De 

reden is dat de meeste 

stoffen staan op Lijst 1

van de Opiumwet en

dus verboden zijn vanwege onaanvaardbare risi-

co’s voor de volksgezondheid. Dat is niet zomaar. 

In 1971 besloot de Verenigde Naties een verdrag op 

te stellen over psychotrope stoffen en deze trad in 

werking in 1976. Er waren 51 vóórstemmers, geen te-

genstemmers en negen onthoudingen. U raadt het 

al Nederland en België onthielden zich. Het verdrag 

onderkent de gevaren van deze stoffen maar erkent 

ook dat voor geneeskundige en wetenschappelijke 

doeleinden deze stoffen onmisbaar zijn. Het produ-

ceren, in- en uitvoeren van psychotrope stoffen moet 

dus worden gereguleerd en daarom zijn deze drugs 

verboden.

In de jaren 60 zijn met name in Amerika veel on-

derzoeken gedaan naar het toepassen van drugs in 

medische behandelingen. Ook in Nederland is LSD 

gebruikt op mensen die in een concentratiekamp 

hebben gezeten. De documentaire ‘Begrijpt u nu 

waarom ik huil’ (1969), liet de behandeling door prof. 

Jan Bastiaans met LSD op de Nederlandse tv zien van 

een voormalig concentratiekampbewoner met een 

‘succesvolle’ afloop. Dit leidde echter tot roodgloei-

ende telefoontjes, een maatschappelijke discussie en 

Kamervragen. Het succes bleek maar voor korte duur 

zoals een vervolgdocumentaire later liet zien (‘De 

prijs van overleven’, 2003). De documentairemaker Van 

Gasteren bleef namelijk in contact met de concen-

tratiekampbewoner, Joop, die in 2000 overleed. Zijn 

vrouw en drie kinderen durfden toen pas een boekje 

opendoen over hun gezinssituatie, die allesbehalve 

gelukkig was en dat er van verwerking geen sprake 

was. Het fenomeen van de identificatie met het lij-

den ging zelfs zo ver dat vrouw en kinderen nacht-

merries kregen met kampervaringen die zij zelf nooit 

hebben beleefd. Het herbeleven van traumatische 

ervaringen is Bijbels gezien al controversieel en als 

dit gebeurt door een versterkend LSD-vergrootglas 

ronduit misdadig. De zelfbeheersingsmechanismen 

worden namelijk weggenomen en de patiënt wordt 

letterlijk stuk gemaakt. Wat een verschil met de wer-

king van Gods geest zoals we dat hopelijk allemaal 

kennen en waar de eerdergenoemde Corrie ten 

Boom van getuigde. 

Een ander interessant historisch voorbeeld is de 

opkomst van de Anonieme Alcoholisten in de V.S. 

De ontdekking van de binnenlanden ging gepaard 

met veel tabak- en alcoholgebruik. Het alcoholisme 

heeft daar zijn wortels in de V.S. Eén van de oprich-

ters van de AA, Bill Wilson (www.en.wikipedia.org/

wiki/Bill_W.) geloofde dat de erkenning van god als 

ultieme macht en een spirituele ervaring een door-

braak konden geven bij alcoholisme. Ik schrijf god 

zonder hoofdletter omdat hij, ondanks veelvuldige 

spirituele ervaringen, ook praktisch occultisme be-

dreef in zijn spookkamer thuis. Hoewel hij vrij van al-

cohol kwam overleed hij aan de gevolgen van tabak 

als jarenlange kettingroker. Hij experimenteerde ook 

al met LSD omdat dit een alternatieve godservaring 

gaf. Dit deed hij samen met o.a. De spiritist Aldous 

Huxley (Brave New World) waarbij C.G. Jung ook als 

inspiratie gold. AA biedt een sociale ruimte en peer-

ondersteuning voor mensen die met alcohol worste-

len in een ‘twaalfstappen’- programma ter bestrijding 

van alcoholverslaving. Een deel van het proces om-

vat de vroege erkenning van de ultieme autoriteit als 

god omdat men gelooft dat dit cruciaal is voor het 

begin van het herstelproces. Er zitten veel elementen 

in hun programma die we ook vandaag terugvinden 

in kerkelijke celgroepachtige structuren. Regelma-

tig contact, eerlijk zijn, je openstellen, belijden van 

misstappen, elkaar ondersteunen en overgave (aan 

wie?). Ook bij de Zevende Dag Adventisten bieden/

boden afkickprogramma’s aan om te stoppen met 

roken in lijn met hetgeen gebeurt bij de AA. Het zijn 

misleidende ervaringen die op zijn best een versla-

ving doorbreken maar de mens verder van God af-

houden of met een andere godheid in contact bren-

gen.

Nieuwe mogelijkheden en impulsen, 

dezelfde risico’s.

Vanaf de ‘war on drugs’ door Nixon is er de laatste 40 

jaar weinig of geen wetenschappelijk onderzoek ge-

daan naar psychotrope stoffen. Door de komst van 

de MRI-scan is men echter in staat om te zien welk 

effect medicijnen en dus ook drugs hebben op welke 

gebieden in de hersenen. Het verband tussen een 

chemische stof en hersenactiviteit wordt zichtbaar. 

Ook wordt onderzocht welke stimulering van onze 

zintuigen leidt tot welke activiteit in de hersenen. Zo 

komt een interessant onderzoeksveld tevoorschijn. 

Het veelvuldig voorkomen van PTSS bij terugke-

rende oorlogsveteranen in de V.S. uit de oorlogen 

in Iraq en Afghanistan heeft een verdere impuls ge-

geven aan het toepassen en onderzoeken in de be-

handeling met psychotrope stoffen. Toepassing van 

MDMA vindt al plaats in de V.S bij oorlogsveteranen 

met PTSS waar het een positieve uitwerking zou heb-

ben op ongeveer twee-derde van de patiënten. Ook 

ketamine werd recent in Nederland gebruikt bij een 
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patiënt die via de levenseinde kliniek in een euthana-

sie traject zat maar nu verlost is van depressiviteit en 

weer nieuw levensperspectief heeft. Er komen steeds 

meer onderzoeksubsidies. Ook voor de behandeling 

met ketamine in huiskamersetting door psychiater-

onderzoekers bij angstaanvallen. 

De behandeling moet wel onder begeleiding en met 

gesprekken plaats vinden. De Hopkins universiteit 

onderzocht recreatief paddogebruik en daaruit kwam 

naar voren dat maar liefst 39% van de gebruikers de 

hallucinaties beschreef als één van de 5 moeilijkste, 

meest traumatische, situaties in hun leven. Zelfs 11% 

van de gebruikers bracht zichzelf in gevaar door te 

denken dingen te kunnen doen die niet kunnen zoals 

uit een raam willen stappen of vliegen. 

Er komt echter steeds meer onderzoek naar het be-

geleid verstrekken van psychedelica onder toezicht 

van een psychiater. Het valt mij op dat dit altijd posi-

tief in het nieuws gebracht wordt. Er lijken geen bij-

werkingen of schaduwkanten aan te zitten. Minister 

Ernst Kuipers van Volksgezondheid staat positief te-

genover het gebruik van MDMA, ketamine en psilo-

cybine zo blijkt uit een schrijven d.d. 16 september 

2022. Hij noemt het potentieel baanbrekend en stelt 

geld voor onderzoek ter beschikking.  Er komt zelfs 

een staatscommissie MDMA die het ministerie gaat 

adviseren over de voor- en nadelen van het gebruik. 

https://open.overheid.nl/documenten/40032996-

840b-4602-ad26-7464053e7177/file 

De tovenaars komen naar een Europees 

congres in Nederland:

Het Interdisciplinair Conference on Psychedelic Re-

search (ICPR) is een vooraanstaande academische 

conferentie met als doel het onderzoek te bevorde-

ren naar psychedelische drugstoepassing in behan-

deling van patiënten in Europa. https://www.icpr-

conference.com/?trk=public_post-text

ICPR benoemt hun aandachtsveld als interessant, 

fascinerend en als iets waar de meeste mensen nog 

nooit hebben over nagedacht. Gelukkig dacht prof. 

A.E. Wilder Smith hier al wel over na en niet alleen hij. 

Sprekers bij IPCR waarderen gebruik van psychofar-

maca als positief omdat:

•	 Het bewerkt veranderingen in gedachten, stem-

ming en waarneming

•	 Er nieuwe verbindingen(synapsen) in de herse-

nen ontstaan die de mensen veranderen, trans-

formeren. Deuren waar je het bestaan niet van 

wist worden geopend.

•	 Het je maakt tot een meer compleet mens.

•	 Het bevrijdt uit routinematig denken/patronen 

die negatief en destructief zijn.

Ik heb een klein onderzoekje gedaan naar de spre-

kers, enkele uitspraken en publicaties. Hieronder 

staat een kleine bloemlezing.

Prof. Robert Schoevers (UMCG) spreekt over een ‘ge-

voel van zijn, eenheid, continuïteit en tijdloosheid’. 

Dit zijn zaken die de Bijbel ons in Christus al tweedui-

zend jaar aanbiedt. In Hem zijn wij, bewegen wij ons 

en hebben wij onze bestemming (Hand.17:28). 

Er is ook een urgentie. Volgens verwachting van Peter 

Gasser, een psychiater uit Zwitserland, kan MDMA (in 

2 jaar), psilocybine (in 5 jaar) en LSD (in 8 jaar) worden 

voorgeschreven als medicijn. Joost Breeksma (OPEN 

foundation) heeft als ambitie deze medicijnen te la-

ten landen in onze geestelijke gezondheidszorg. De 

universiteiten van Groningen, Leiden en Utrecht zijn 

betrokken. 

Paul Stamets, een vriendelijk ogend en bebaard bos-

bouwer en mycologisch/paddo deskundige uit de 

V.S. noemt het gebruik van psilocybine een burger-

recht. Zijn website laat duidelijke invloeden zien van-

uit het Hindoeïsme. Hij leeft van en financierde zijn 

onderzoek uit de verkoop van eigen producten. (htt-

ps://nl.wikipedia.org/wiki/Paul_Stamets_(mycoloog)

Dr. F.S. Barrett is een cognitieve neurowetenschapper 

op het gebied van gedrag beïnvloedende farmacie 

en hij bestudeert de invloed van muziek en LSD in 

therapie. Welke muziek en LSD combinatie brengt 

en houdt mensen het beste in trance en hoe kan dit 

als therapie worden toegepast. Zijn onderzoek helpt 
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niet alleen in het kiezen maar ook in het compone-

ren van muziek die deze effecten teweegbrengt. Zijn 

muzieklijsten laten bekende popgroepen, klassieke 

componisten maar ook gamelan/Tibetaanse muziek 

zien. Hij werkt samen met Prof. Oscar Bettison be-

kend van zijn requiem ‘O death’ en zijn recente optre-

den in Europa met ‘Ghost songs’. Gefascineerd door 

de dood, in contact met boze geesten, hoe morbide 

dat mensen naar dit soort concerten gaan. 

Dr. Rosalind Watts is een klinisch psycholoog die het 

ACE model ‘Accept, Connect, Embody’, heeft ontwik-

keld om psilocybine te promoten in behandeling van 

depressiviteit. Accepteren, verbinden en verinnerlij-

ken dus.  Het zijn dezelfde items waartegen we al ja-

ren waarschuwen zoals bij NLP (Neuro Linguïstische 

Programmeren, zie verder op onze site). 

Dan komt Erik Davis de componist van de rockopera 

‘How to survive the apocalypse’ dat opgevoerd werd 

op het Burning Man Festival in de V.S. Op zijn pal-

mares staan decennialang activiteiten die tegen de 

Bijbel ingaan en wereldse en occulte praktijken ver-

heerlijken.

Tot slot Rick Doblin, Ph.D., die promoveerde op het 

reguleren van het gebruik van marihuana bij kanker-

patiënten. Voor zijn bachelor thesis schreef hij een 

vervolg op het ‘goede vrijdag experiment’ van Timo-

thy Leary waarbij onder invloed van psilocybine reli-

gieuze ervaringen worden opgeroepen en gestimu-

leerd. Zijn doel is om het gebruik van psychedelische 

drugs en marihuana te legaliseren als medicijn voor 

zieken maar ook voor persoonlijke groei voor gezon-

de mensen. 

Conclusie, welke mogelijke lijnen 

zien we naar de toekomst? 

We begonnen deze artikelen met de profetische 

waarschuwing van Ernest Wilder Smith, die nog door 

God gebruikt werd om de wereld te waarschuwen. 

Als een Jesaja leefde hij nog voor de ondergang van 

Jeruzalem. Door drugs te gedogen, te reguleren en 

te liberaliseren zijn we in een ernstige situatie be-

land. De overheid heeft geen vat meer op deze pro-

blematiek, ja ze heeft deze zelfs in de hand gewerkt. 

Wij leven meer in een tijd als die van de profeet Je-

remia vlak voor de ondergang en wellicht maken wij 

deze mee. Het gaat mij nu niet om eschatologische 

beschouwingen over de opname maar hoe kunnen 

wij nog onze kinderen opvoeden. De eerste legale 

wiet werd op 15 december 2023 in Brabant verkocht, 

notabene door de minister van Volksgezondheid. In 

Nederland zegt 23,6% ooit Cannabis te hebben ge-

bruikt (Trimbos 2022). In West Sussex Engeland deed 

de Christelijke arts E.S. Williams al in 2008 een onder-

zoek naar Cannabisgebruik onder 16-24-jarigen en 

concludeerde dat 42,8% Cannabis gebruikte. Meer 

jongens dan meisjes. Hij toonde ook aan dat:

•	 Onder de jongeren die roken het gebruik van 

Cannabis hoger ligt

•	 Jongeren die Cannabis gebruiken, gebruiken ook 

makkelijker Cocaïne

•	 Er is een hoger Cannabisgebruik bij kerkelijke on-

gebondenheid

•	 Meer jongeren gebruiken Cannabis uit éénou-

dergezinnen, stiefoudergezinnen, gescheiden 

ouders, etc.

•	 Hoe meer jongeren drinken hoe meer Cannabis 

wordt gebruikt

•	 Cannabisgebruikers zijn vaker betrokken bij van-

dalisme

•	 Cannabisgebruikers hebben vaker een wapen op 

zak

•	 Cannabisgebruikers zijn vaker betrokken bij (ge-

welds)misdaden

•	 Cannabisgebruikers zijn ongelukkiger

•	 Cannabisgebruikers zijn vaker depressief 

•	 Het rapport is via internet te vinden en bevat ook 

andere levensgebieden van jongeren.

We mogen dus best verbaasd zijn dat een minister van 

Volksgezondheid zich inzet voor verkoop van Canna-

bis maar ook voor de inzet van psychofarmaca. Re-

centelijk duikt steeds meer de term ‘hogepriester’ 

op voor leidinggevende politici, influencers, muzi-

kanten etc. Deze term wordt gebruikt voor iemand 

die in dienst is van een god en een bijzondere positie 

bekleed. Hij gaat binnen in een voor het publiek en 

soms zelfs voor de wetenschap afgesloten omgeving 

om woorden van wijsheid te krijgen. Als hij naar bui-

ten komt staat het hele volk te wachten op wat hij 

The rose window boven het altaar in de Marsh kapel van de Boston 

Universiteit, gebruikt in het goede vrijdag experiment.
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gaat spreken, welke opdrachten en bevelen hij geeft. 

In plaats van de nadelen van Cannabisgebruik in elk 

geval af te wegen worden deze helemaal verzwegen 

en wordt juist gesteld dat het gebruik depressiviteit 

vermindert of zelfs geneest. Ook de genoemde psy-

chofarmaca zijn een ‘zegen’ voor degene die lijden 

onder angst, stress en depressiviteit. Paulus schrijft in 

2 Korinthe 4-6 over ongelovigen, wier overleggingen 

de god dezer eeuw met blindheid heeft geslagen, zo-

dat zij het schijnsel niet ontwaren van het evangelie 

der heerlijkheid van Christus, die het beeld Gods is. En 

in Romomienen 1:22: Bewerende wijs te zijn, zijn zij 

dwaas geworden, en zij hebben de majesteit van de 

onvergankelijke God vervangen door hetgeen gelijkt 

op het beeld van een vergankelijk mens.

De Bijbel roept ons op om de meerderheid in het 

kwade niet te volgen (Exodus 23:2). Laten wij daarom 

onze kinderen opvoeden in de vreze des HEREN. De 

hele Bijbel staat vol instructies hoe wij in onderlinge 

relaties met elkaar om moeten gaan, hoe onze kinde-

ren goede rentmeesters kunnen zijn van de schep-

ping, hoe we met onze kinderen een gelukkig gezin 

kunnen zijn, hoe zij met geld om moeten gaan, hoe ze 

hun lichaam als een tempel van Gods geest kunnen 

bewaren maar ook welke heerlijke toekomst er voor 

hen en ons ligt. Wij hebben een grote hogepriester 

die de hemelen is doorgegaan Jezus, de Zoon van 

God. Hij kan met ons meevoelen en te hulp komen 

op het juiste moment. 

En de wereld dan? Die gaat in de richting van een 

maatschappij waarin het aantal mensen dat afhanke-

lijk is van drugs, antidepressiva en pijnstillers groeit 

en dat alles onder deskundige begeleiding van psy-

chofarmaca toedienende psychiaters waarbij de kos-

ten betaald worden uit de verplichte ziektekosten-

verzekering. De schade aan de maatschappij door 

ontwrichte relaties, ziekteverzuim, auto-ongelukken 

(door lachgas meer dan 60 doden en 1800 ongeluk-

ken in 2020) begint astronomische bedragen aan te 

nemen. Het aantal ernstige misdrijven gedaan onder 

psychose neemt schrikbarend toe. Het legaliseren of 

onder doktersrecept toedienen van psychofarmaca 

zal rechters eerder argumenten verschaffen om on-

toerekeningsvatbaarheid toe te passen waardoor 

straffen lager zullen uitvallen.

De tovenaars (Openbaring 21:8) - hun deel is in de 

poel die brand van vuur en zwavel; dit is de twee-

de dood, wie zijn dat? In het Grieks staat er: Phar-

makois. Dit zijn tovenaars en wordt gebruikt voor 

mensen die drugs en ‘religieuze bezweringen’ zelf 

gebruiken en mensen ertoe proberen te verleiden 

m.b.v. drugs volgens hun illusies en hallucinaties te 

leven. We zien de tovenaars aan de horizon verschij-

nen. In de V.S. sterven inmiddels 8x meer mensen aan 

een overdosis van met name opiumachtige syntheti-

sche pijnstillers als tramadol en fentanyl en dan laat 

ik de opkomst van Tranq daar nog maar buiten.  

Hieronder zien we de gevolgen van de verslaving aan 

pijnstillers in de V.S. zoals die in overdosis tot uitdruk-

king komt:

Het Trimbos instituut denkt dat het in Nederland al-

lemaal niet zo’n vaart zal lopen. Peter Oomen schrijft 

op de site: ”Ik vind de vervagende grens tussen re-

creatief en therapeutisch gebruik (van Cannabis) bij-

zonder fascinerend, en onderzoek dit nu ook in een 

nieuw project over het medicinaal gebruik van niet-

farmaceutische cannabis.” 

Ik hoop en bid dat ik onze lezers gewaarschuwd heb 

en voldoende argumenten heb aangedragen om het 

Woord van God te geloven en niet de hogepriesters 

van onze tijd. Als de muur is neergehaald worden 

we door de slang gebeten! We weten toch wie de 

slang is? Maar wij verwachten de spoedige komst 

van die ene, onze grote hogepriester Jezus Chris-

tus!

W. van der Meer

Bestuurslid B&O
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NAWOORD

Voor de verandering een nawoord met een overkoepelende conclusie over een aantal artikelen van deze en 

de twee vorige publicaties. Swawek van der Meer heeft 3 artikelen geschreven over de gevaren van drugs 

en van de psychedelische geneesmiddelen. Zelf heb ik 3 artikelen geschreven over de Nieuw Apostolische 

Reformatie. Maar is er wel een verband tussen deze onderwerpen? Zeker. Het zijn beide onderwerpen, waar 

de ziel van mensen een bepaalde richting in wordt gestuurd. De richting van ongekende spirituele erva-

ringen. En laat er voor de stuurmannen van de ziel een woord zijn: PSYCHONAUTEN!

In 1978 schreef Rob Matzken (mijn vader) twee boe-

ken over de psychonauten: “De Psychonauten zijn 

geland” en “De Psychonauten verdrijven”. Dat bete-

kende dat ik in die tijd thuis het woord “psychonau-

ten” hoorde en het een voor mij zeer bekende term is. 

Toen ik dus las dat het in de alternatieve cultuur van 

psychedelica een gewoon bekend woord is, is voor 

mij de link natuurlijk snel gelegd. Eén van de grond-

leggers van psychedelische psychiatrie is Stanislav 

Grof. Hij beschrijft zijn levenswerk in een boek (2 vo-

lumes) dat in 2019 uitkwam met de titel “The Way of 

the Psychonaut, Encyclopedia for Inner Journeys”.

Volgens Wikipedia is een psychonaut: “iemand die 

op ontdekkingsreis gaat in het universum van de 

geest – een mentale reiziger. In de meest gebruikte zin 

van het woord verkent een psychonaut zijn geest door 

middel van, of met behulp, van psychoactieve stoffen. 

Het woord kan echter ook breder opgevat worden: een 

psychonaut kan ook reizen in de geest door middel 

van bijvoorbeeld meditatie, muziek of lucide dromen.”

Of volgens Rob Matzken is “Psychonautica” het stu-

ren (nautica) van de individuele mens door middel 

van invloeden op diens ziel (psyche). De individuele 

mens, of een groep mensen, worden dus gestuurd in 

de richting die de ‘stuurman’ (de psychonaut) wil. 

Rob Matzken signaleerde dus al 45 jaar geleden ver-

ontrustende ontwikkelingen in de maatschappij die 

maar weinigen doorzagen. Deze invloeden kwamen 

ook de kerk, het zendingsveld en het (Christelijk) 

onderwijs binnen. De boeken beschrijven de pro-

cessen in de maatschappij en in de kerken die het 

denken van de mens veranderen en in een verkeerde 

richting sturen. Hoewel 45 jaar geleden geschreven 

zijn ze qua inhoud heel erg actueel. De mens in de 

maatschappij, op scholen en in sommige kerkelijke 

gemeenten, ging weg van God en een steeds grotere 

nadruk kwam op het ontwikkelen van het eigen IK 

met een focus op geestelijke ervaringen, ook in de 

kerken, tot het inlijven van New Age methodes toe 

in een beweging als de NAR; de psychonauten zijn 

ondertussen stevig geland. In de jaren die volgden 

legde Rob Matzken de focus op de occulte invloeden 

in de maatschappij en ook op de scholen en het on-

derwijs (Opkomst Halloween en B&O-folder Herrie 

om Harry [Potter]). Deze stichting, Bijbel & Onderwijs, 

is daar een uitvloeisel van. Vervolgens lag de focus 

op de invloeden uit de New Age beweging via o.a. de 

Toronto blessing. Ook voor de invloeden uit verschil-

lende andere religies en de psychiatrie werd gewaar-

schuwd. ‘Charisma uit de diepte’ is een boek uit 1994 

van Rob Matzken die dit beschreef. Waarom ik dit nu 

zo uiteenzet: het komt nu allemaal op het kerkelijke 

erf samen in de NAR. Maar dat is slechts de lijn die 

veel invloed heeft op de christenen. De lijn die veel 

invloed heeft op het denken van de niet-christenen is 

te vinden in dezelfde zoektocht naar spirituele erva-

ringen die o.a. door de psychedelische drugs worden 

bewerkstelligd maar ook door yoga en mindfulness. 

Uiteindelijk leidt het namelijk allemaal tot hetzelfde 

eindresultaat: het bereiken van het goddelijke in ons-

zelf. 

Stanislav Grof is een klinisch psychiater met meer dan 

60 jaar ervaring in het onderzoeken van niet-gewone 

bewustzijnstoestanden die worden veroorzaakt door 

psychedelische stoffen en door ervaringsgerichte 

psychotherapie. Hij is de grondlegger van Holotro-

pisch Ademwerk, een (therapeutische) methode (als 

alternatief voor het therapeutisch gebruik van LSD) 

waarbij je in verhoogde staten van bewustzijn komt, 

via de adem. Grof definieert psychonautica, als “het 

systematisch nastreven van holotrope bewustzijnstoe-

standen voor genezing, zelfonderzoek, spirituele, filoso-

fische en wetenschappelijke zoektocht, rituele activiteit 

en artistieke inspiratie.” 
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Holotroop is een woord dat door Grof is bedacht en 

betekent: onderweg naar heelheid. Hij vindt dat de 

mens slechts een deel van zichzelf ervaart. Met de 

hindoeïstische term: we zijn geen namarupa (geest 

en lichaam) en daarom moeten we onze kosmische 

status terugwinnen. Soms met kleine stapjes, maar 

inherent is dat we onze psyche een kosmische status 

moeten geven. En volgens Grof kan je met de psy-

chedelische psychiatrie je bewustzijn verbreden en 

uiteindelijk weer heel worden. 

Uit het jarenlange onderzoek van Grof blijkt dat wan-

neer je deze bewustzijnstoestanden ervaart, dan 

kom je tot nieuwe revolutionaire informatie over 

de menselijke psyche en de genezing daarvan, een 

nieuw bewustzijn in aard en werkelijkheid. Dit zijn 

toestanden die de sjamanen ervaren in hun initia-

tiecrisis en gebruiken wanneer ze met hun cliënten 

werken. Dit zijn ook toestanden die worden gebruikt 

in overgangsrituelen van inheemse culturen. Dit zijn 

toestanden die beschreven worden in de mysteriën 

van dood en wedergeboorte. Ook worden deze toe-

standen beschreven door mensen die verschillende 

vormen van yoga beoefenen (hindoeïsme), boed-

dhisme, taoïsme, kabbala, soefisme en christelijke 

mystiek.

Wat dus zo interessant en verbijsterend is, is dat hier-

uit blijkt, dat deze ontdekkingsreis van de geest ook 

kan worden aangegaan via de oosterse religies en de 

mystieke religies, met als doel weer heel worden, li-

chamelijk en geestelijk. En dit allemaal wordt in de 

NAR binnengebracht in vele Christelijke gemeenten. 

Ook door de diensten van de NAR kun je in een an-

dere bewustzijnstoestand komen. In Nederland ge-

beurt dit met name door de Stichting Opwekking die 

beweert Bijbelsverantwoord te zijn in de liedkeuze 

maar iedere keer liederen introduceert uit de NAR. 

Dit is zo gevaarlijk, want in dit alles geeft men toe aan 

de verleiding om zelf onze geest te vergoddelijken en 

dat alles zonder het Bijbels evangelie. 

Dus hoe gaan we daarmee om? Ook dat antwoord 

staat in de boeken van Rob Matzken. 

In het eerste deel, de Psychonauten zijn Geland, wordt 

een ‘psycho-diagnose’ gegeven waarin wordt onder-

zocht op welke wijzen het denken van de mens wordt 

omgeturnd. In het tweede deel, de Psychonauten 

Verdrijven, wordt een Christus-therapie aangereikt. 

Wat hiermee wordt bedoeld is dat we niet zelf de 

psychonauten kunnen verdrijven, maar moeten leren 

een waarachtige discipel van Christus te zijn. Psycho-

nauten verdrijven is een taak die elke menselijke kracht 

te boven gaat. Alleen zíj kunnen strijden, die staan in de 

kracht van het geloof in God. (Psychonauten Verdrij-

ven, p. 7). 

Alleen in Christus is heil te vinden. Alle pseudo-

heil buiten Hem wordt uiteindelijk tot het grootste 

onheil dat de wereld ooit heeft gekend.

Maar er is nog een vraag, want kunnen en moeten de 

veranderingen worden tegengehouden?

De vraag of de psychonauten zijn tegen te houden, gaat 

impliciet uit van de veronderstelling dat zij móéten wor-

den tegengehouden; dat is welhaast vanzelfsprekend! 

Daarmee wordt onze reactie er een van verdediging, 

van verzet, van behoud. Alleen de vraag blijft dan over: 

kùnnen zij worden tegengehouden, en zo ja, hoe? (Psy-

chonauten Verdrijven, p. 35)

We kunnen ze dus niet tegenhouden, maar dat hoeft 

ook niet. Van belang is wat onze houding is en hoe 

we hiertegen aankijken; zijn we bang voor de drei-

ging of zien we het in het grote geheel? De conclusie 

aan het eind van hoofdstuk 3 is duidelijk maar ook 

bemoedigend:

En zo bepaalt onze instelling voor wie de psychonau-

ten eigenlijk werken. Hun doel is diabolisch, duivels: dat 

geldt misschien niet zozeer voor de menselijke psycho-

nauten, maar stellig voor de geestelijke machten die 

zovele zaken beheersen. Daarom is onze eerste reactie 

– volkomen terecht – hoe houden wij ze tegen! Maar in 

de genade van God, wiens wegen zoveel hoger zijn dan 

de wegen van psychonauten en burgers beider, vervul-

len de psychonauten wellicht een functie in de raad van 

de Almachtige. Want dit alles mag door de wereldvorst 

bedoeld zijn tot verderf, maar God kan het keren tot 

onze vorming, een levens-training die ons, door moeite 

en nood heen, wil maken tot discipelen van de komende 

Heer. Want zelfs geen psychonauten zullen ons kunnen 

scheiden van de liefde Gods in Christus Jezus, integen-

deel: voor wie Hem liefhebben doet God zelfs de psy-

chonauten medewerken ten goede! (Psychonauten 

Verdrijven, p. 46).

S.F.I. Matzken 

secretaris Bijbel & Onderwijs


